




3 اقتصادی

سازوکار دریافت مالیات در برنامه ششم مشخص شد

هرگونه تخفیف، ترجیح یا معافیت مالیاتی جدید 
ممنوع شد 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تصویب ماده 6 لایحه برنامه ششم توسعه به  
منظور تحقق صرفه جویی در هزینه های عمومی، اصلاح نظام درآمدی دولت و همچنین 
قطع وابستگی بودجه به نفت تا پایان این برنامه برقراری هرگونه تخفیف، ترجیح یا 

معافیت مالیاتی جدید در سال های اجرای برنامه ممنوع است.
 به گزارش ایرنا، نمایندگان در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی و 
در ادامه بررسی برنامه ششم توسعه ماده 6 این لایحه را که درمورد چگونگی درآمدهای 
مالیاتی است، با 139 رای موافق، 82 رای مخالف، 2 رای ممتنع از مجموع 247 نماینده 
حاضر در جلسه به تصویب رساندند. ماده 6 در بخش دوم این لایحه که درباره بودجه و 

مالیه عمومی است، قرار دارد.
براساس ماده 6 به  منظور تحقق صرفه جویی در هزینه های عمومی، اصلاح نظام 

درآمدی دولت و همچنین قطع وابستگی بودجه به نفت تا پایان برنامه:
1- برقراری هرگونه تخفیف، ترجیح و یا معافیت مالیاتی جدید طی سال های اجرای 

برنامه ممنوع است.
2- عوارض موضوع ماده )38( قانون مالیات بر ارزش افزوده و بندهای آن و نیز عوارض 
آلایندگی موضوع تبصره )1( ماده مذکور و عوارض ارزش افزوده گاز طبیعی و عوارض 
شماره گذاری خودروها به شرح زیر در مورد بند الف، ب، ج توسط سازمان امور مالیاتی 

کشور توزیع می شود.
الف( سازمان مالیاتی کشور عوارض وصولی موضوع بند )الف( ماده )38( قانون مالیات 
بر ارزش افزوده، با رعایت ترتیبات قانونی و پس از کسر وجوه مقرر در قانون مذکور و واریز 
به حساب تمرکز وجوه آن استان نزد خزانه داری کل کشور از طریق حساب رابطی که بنا 
به درخواست سازمان امور مالیاتی کشور توسط خزانه داری کل کشور افتتاح می گردد، 
به نسبت هفتاد درصد )70%( شهرها و سی درصد )30%( روستاها و براساس شاخص 

جمعیت به حساب شهرداری ها و دهیاری ها واریز می گردد. 
سهم روستاهای فاقد دهیاری مناطق عشایری به حساب فرمانداری های شهرستان 
مربوط واریز می گردد تا با مشارکت بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در همان روستاها و 

مناطق عشایری هزینه شود.
تبصره- عوارض وصولی موضوع این بند نیاز به طی مراحل تخصیص نداشته و حداکثر 
تا پانزدهم ماه بعد با تخصیص 100 درصد به حساب شهرداری ها و دهیاری ها واریز 

می گردد.
ب( عوارض موضوع بندهای )ب(، )ج( و )د( ماده )38( قانون مالیات بر ارزش افزوده و 
همچنین عوارض موضوع قانون مذکور و عوارض شماره گذاری خودروها موضوع بند )ج( 
ماده )43( قانون مذکور به حساب تمرکز وجوه نزد خزانه داری کل کشور واریز می شود. 
)12%( سهم  دوازده درصد  نسبت  به  بعد  ماه  پانزدهم  تا  مذکور حداکثر  وجوه 
کلانشهرها، پنجاه و سه درصد )53%( سایر شهرها، و سی و پنج درصد )35%( روستاها 
براساس شاخص هایی که به موجب دستورالعملی که توسط سازمان برنامه و بودجه و 
وزارت کشور ابلاغ می شود، محاسبه و بین تمام شهرداری ها و دهیاری ها توزیع می گردد. 
سهم روستاهای فاقد دهیاری، به حساب فرمانداری شهرستان مربوطه واریز خواهد 
شد تا حسب مقررات و مصوبات کمیته های برنامه ریزی شهرستان ها صرف امور عمران و 
آبادانی همان روستاها شود.  همچنین سی درصد )30%( عوارض ارزش افزوده دریافتی 
از واحدهای تولیدی مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی شهرستان ها برای تأمین 
زیرساخت ها و ارائه خدمات در آنها و تکمیل پروژه های نیمه  تمام شهرک ها و نواحی 
صنعتی استان، در اختیار شرکت شهرک های صنعتی استان قرار می گیرد. این سهم از 

مبلغ مربوط به شهرهای استان به نسبت کسر می گردد.
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وزیر راه و شهرسازی: 

یک سوم شهرنشینان بد مسکن هستند 

وزیر راه و شهرسازی می گوید، اختصاص بیش از 90 درصد بودجه کشور به هزینه 
های جاری و کمتر از 10 درصد آن به هزینه های عمرانی نشان می دهد ساختار اقتصاد 

ملی ایران باید تغییر کند. 
» عباس آخوندی« دوشنبه شب در مراسم امضای 36 هزار میلیارد ریال سرمایه 
گذاری بخش خصوصی در بنادر تجاری ایران در محل هتل هما، افزود: پیش از این 70 
درصد بودجه به هزینه های جاری و 30 درصد به هزینه های عمرانی کشور اختصاص 
می یافت.وی تاکید کرد، اقتصاد ملی ایران باید برای تکمیل زیر ساخت مورد نیاز 
تامین منابع مالی کند، اما کمبود این منابع سبب شده است دولت نتواند در این حوزه 

زیربناهای مورد نیاز را تکمیل کند.
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که باید گفتمان در حوزه اقتصادی کشور صورت گیرد 
و ساختار های آن تغییر کند، گفت: امسال بودجه عمومی کشور در مجموع 320 هزار 
میلیارد تومان است در حالی که 9 درصد آن به هزینه های عمرانی کشور اختصاص 
یافته است و سال آینده به 400 هزار میلیارد ریال)40 هزار میلیارد تومان( خواهد رسید.

آخوندی تاکید کرد: این هشدار بزرگی برای ملت، دولت و مجلس است تا فعالان 
بخش خصوصی با انجام سرمایه گذاری در حوزه های مختلف اقتصادی و زیربناها بتوانند 

به توسعه و آبادانی کشور کمک کنند، زیرا اتکا به منابع دولتی دیگر امکانپذیر نیست.
وزیر راه و شهرسازی یادآورشد: من هم  می توانستم از روز اول آغاز کار در وزارت راه و 
شهرسازی واحدهای مسکن مهر را افتتاح کنم اما از روز اول معتقد بودم که دراین پروژه 
بیش از 100 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری بر خلاف منافع ملی بود و هم اکنون 
یک سوم شهرنشینان ما بد مسکن هستند. آخوندی با بیان اینکه اجرای همه خدمات 
زیربنایی با بودجه دولتی امکانپذیر نیست، اظهار داشت: هزینه های عمران و آبادانی کشور 
به شدت روند نزولی دارد و باید از توانمندی بخش خصوصی در این زمینه استفاده شود.

به گزارش ایرنا، در پروژه مسکن مهر ساخت دو میلیون و 215 هزار واحد در سراسر 

کشور در دستور کار دولت قرار گرفت که تاکنون یک میلیون و 900 هزار واحد آن به 
متقضیان تحویل شده و مابقی نیز در حال تکمیل است.

وزیر راه و شهرسازی در ادامه گفت: اگر همه امور ما با استفاده از منابع مالی خزانه 
کشور انجام شود، به توسعه اقتصادی دست نمی یابیم، لذا ما برای کل توسعه بندرچابهار 
دنبال سرمایه بخش خصوصی رفتیم و برای توسعه بنادر شهید رجایی و جاسک هم باید 

سرمایه گذاران بخش خصوصی را تشویق کنیم.
به گفته آخوندی، برای نخستین  بار در ایران احداث خط آهن کرمان - سیرجان با 
سرمایه بخش خصوصی فعال شد و برخی از فرودگاه های کشور با سرمایه این بخش 

در حال توسعه هستند.
وی تاکید کرد: سرمایه گذاری بخش خصوصی در واقع سرمایه گذاری برد - برد است و 
نمی توان به سرمایه گذار گفت، شما سرمایه گذاری کنید اما عوارض آزادراه را من تعیین 
می کنم؛ لذا ضروری است برای انجام هرگونه سرمایه گذاری در بخش های مختلف 
مدل مناسبی داشته باشیم.وزیر راه و شهرسازی افزود: بدون شک توسعه ایران صداقت 
و فداکاری می خواهد و آنهایی که از هزینه ها صحبت می کنند، هیچ کمکی به پیشرفت 

و آبادانی کشور نمی کنند.
آخوندی تصریح کرد: با وجود هواپیماهای فرسوده حرفی برای گفتن در دنیا نداریم 
و به همین خاطر باید یکجا قرارداد خرید 100 فروند هواپیمای نو منعقد شود که بدون 

واسطه به صورت مستقیم از کارخانه های سازنده خریداری کنیم.
وی یادآورشد: وقتی 18 لاینر بزرگ جهان وارد بنادر کشور می شوند، کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران باید بتواند در بنادر با آنها رقابت کند تا در حوزه دریایی بتوانیم 
در منطقه و جهان رتبه ایران را ارتقا دهیم و تجارت دریایی خود را در دریای عمان بیش 

از پیش توسعه دهیم.
آخوندی گفت: به همین منظور توسعه بندر چابهار برای ما اهمیت زیادی دارد و 
تاکنون 150 میلیون دلار از طریق فایناس و 85 میلیون دلار برای خرید تجهیزات 
هندی در این بندر سرمایه گذاری می شود و از صندوق توسعه ملی 430 میلیون دلار 

برای توسعه این بندر مهم در دریای عمان هزینه خواهد شد.
وی تاکید کرد: چابهار تنها یک بندر نیست بلکه این بندر از نظر ما کانون توسعه است 
لذا 2 هزار هکتار زمین در پسکرانه های این بندر برای انجام سرمایه گذاری در نظر گرفته 
شده است. وزیر راه و شهرسازی با بیان این که برای توسعه بندر امام 11 هزار هکتار و 
برای توسعه بندر شهید رجایی 2400 هکتار زمین اختصاص یافته است، گفت: وجود 
4.8 درصد جمعیت در هر کیلومتر مربع در سواحل مکران تهدید امنیت ما است و ما 
مجبور هستیم برای رونق کریدور شمال - جنوب و افزایش عبور و مرور در این منطقه 

سرمایه گذاری را در این سواحل در نظر بگیریم.
آخوندی با اشاره به ظرفیت روابط تجاری در بین کشور های حاشیه خزر بیشتر 
شدن مراودات تجاری بین مردم را در این منطقه مهم اقتصادی خواستار شد و گفت: 
متاسفانه از این ظرفیت کشورهای حاشیه خزر استفاده نمی کنند، در حالی که سالیانه 
12 میلیون تن کالا در بنادر شمالی ما تخلیه و بارگیری می شود. ظرفیت بنادر ما در 

شمال سالیانه بیش از 30 میلیون تن است.

واکنش تولیدکنندگان لوازم خانگی نسبت به تهدید سازمان حمایت:

سازمان حمایت چرا به گرانی
 فولاد و پتروشیمی  رسیدگی نمی کند؟!

در پی تهدید تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم خانگی از سوی رییس سازمان 
حمایت مصرف کنندگان نسبت به گران فروشی لوازم خانگی، دبیر کل انجمن صنایع 
لوازم خانگی ایران تصریح کرد که با تهدید کار پیش نمی رود و سازمان حمایت از 

پتروشیمی ها در مورد افزایش قیمت فولاد سوال بپرسد.
حبیب الله انصاری  دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران، در مورد اظهارات 
رییس سازمان حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان مبنی بر این که اگر افزایش 
قیمت لوازم خانگی به بهانه تکانه اخیر قیمت ارز باشد پیشنهاد داده خواهد شد تا 
لوازم خانگی به گروه کالایی یک باز گردند و مشمول قیمت گذاری تکلیفی شوند، 
اظهار کرد: چرا سازمان حمایت از پتروشیمی ها در مورد افزایش قیمت فولاد سوال 

نمی پرسد؟
گرانی فولاد،   قیمت لوازم خانگی را افزایش داد

وی ادامه داد: افزایش قیمت لوازم خانگی به دلیل افزایش قیمت فولاد و حذف لوازم 
خانگی از اختصاص ارز مبادله ای رخ داده و این مسائل روی قیمت تمام شده لوازم 
خانگی اثرگذار است. فولاد گران شده و عنوان می کنند که حتی قصد فروش آن را 
ندارند و می خواهند صادرات داشته باشند آیا این مساله اصولی و منطقی است که در 

شرایط حاضر لوازم خانگی افزایش قیمت نداشته باشند.
دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با تاکید بر این که قطعا با تهدید کار 
پیش نمی رود، خاطر نشان کرد: اگر قصد بر این است که در مورد قیمت ها تعیین 
تکلیف شود، چرا به افزایش قیمت پتروشیمی ها ورود نمی شود. اگر قصد داریم که 
بازار را از رکود خارج کنیم باید تغییر رویه دهیم و با اولتیماتوم کار پیش نمی رود. 
برویم و بپرسیم تا متوجه شویم کارخانجات در حال حاضر چه میزان تولید دارند و 
این که شرایط اشتغال چگونه است؟ اگر قصد داریم باز هم اوضاع از این بدتر شود 

دیگر حرفی نیست.
اگر مجبور نبودیم، یک درصد هم گران نمی کردیم

انصاری با اشاره به این که مواردی از جمله مواد اولیه و حذف ارز مبادله ای برای 
لوازم خانگی موجب شده تا افزایش قیمت در دستور کار قرار گیرد، گفت: در حال 
حاضر میزان عرضه و تقاضا در مورد لوازم خانگی هم پوشانی ندارد و مطمئن باشید اگر 

تولیدکنندگان مجبور نبودند حتی یک درصد هم افزایش انجام نمی دادند.
وی افزود: تولیدکنندگان به خوبی می دانند با افزایش ناگهانی قیمت متضرر خواهند 
شد، چرا که از بالا نبودن قدرت خرید مردم اطلاع دارند و بحث گران فروشی منتفی 

است.
لوازم  خانگی باید ۳۰ درصد گران می شد!

همچنین محمدرضا دیانی -رئیس انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی - در 
گفت وگو با ایسنا، درباره افزایش شش درصدی لوازم خانگی عنوان کرد که مسائل 
مختلفی در مورد افزایش قیمت لوازم خانگی وجود داشت و به نظر بنده این افزایش 
شش درصدی رقم خیلی کمی بود که با توجه به پایین بودن قدرت خرید مردم در 

نظر گرفته شد.
دیانی با اشاره به اینکه سه مورد دخیل در افزایش قیمت لوازم خانگی بود، اظهار 
کرد: افزایش قیمت فولاد و مواد مصرفی به عنوان اصلی ترین مسئله حذف ارز 
مبادله ای برای صنعت لوازم خانگی و افزایش قیمت ارز از 3000 تومان به 3900 

تومان به دلیل حذف ارز مبادله ای از جمله دلایل افزایش قیمت لوازم خانگی بود.
وی در ادامه با بیان اینکه سه سال است که قیمت لوازم خانگی افزایش نیافته است، 
تصریح کرد: با توجه به مسائل مختلف میزان افزایش قیمت لوازم خانگی شش درصد 
لحاظ شد در حالی که بر اساس افزایش قیمت ها باید تا 30 درصد گران می شد. در 
هر حال صنعت لوازم خانگی مورد کم لطفی قرار گرفته است و 30 تا 35 درصد ارز 

برای ما گران شده است.
رئیس انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی در مورد موضوع کارت های اعتباری خرید 
کالای ایرانی نیز عنوان کرد: هنوز در مورد تمدید صدور کارت ها به جمع بندی نرسیده 
ایم اما قصد داریم که تا پایان سال این مسئله را تمدید کنیم. در این بین نیز انتظار 
داریم که گستره جامعه تحت پوشش افزایش یابد و تمام کارمندان دولت اعم از 

لشگری و کشوری بتوانند از این کارت ها استفاده کنند.

بانک مرکزی اعلام کرد

افزایش بیش از 48 درصدی تسهیلات شبکه بانکی 
تسهیلات پرداختی بانک ها طی هشت ماهه سال 95 
به بخش های اقتصادی در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 

معادل 48.4 درصد افزایش داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، سهم تسهیلات 
پرداختی در قالب سرمایه در گردش در تمام بخش های 
اقتصادی طی هشت ماهه امسال 2127.3 هزار میلیارد ریال 
معادل 65.2 درصد کل تسهیلات پرداختی است که در 
مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 737.1 هزار میلیارد 

ریال معادل 53 درصد افزایش داشته است. 
سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در گردش 
بخش صنعت و معدن در هشت ماهه امسال معادل 780.1 
هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از تخصیص 36.7 

درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه در گردش تمام 
بخش های اقتصادی )2127.3 هزار میلیارد ریال( است.

 ملاحظه می شود از 928.4 هزار میلیارد ریال تسهیلات 
پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل 84 درصد آن 
)780.1 هزار میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش 
پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین 

منابع برای این بخش ازجانب بانک ها در سال جاری است.
 همچنین 203 هزار و 185 فقره تسهیلات به بخش 
صنعت و معدن با میانگین پرداختی هر فقره 4569 میلیون 
ریال پرداخت شده که بیشتر از میانگین پرداختی سایر 
بخش هاست. درضمن در بخش خدمات 2 میلیون و 708 
هزار و 663 فقره تسهیلات با میانگین پرداخت هر فقره 488 

میلیون ریال پرداخت شده است.
 همچنان باید در تداوم مسیر جاری ملاحظات مربوط 
به کنترل تورم را نیز در نظر گرفت و همواره مراقب قدرت 
گرفتن ظرفیت تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد 
نیز بود. بر این اساس ضروری است به افزایش توان مالی 
بانک ها از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت سرمایه 
بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها به 
مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در 
تامین سرمایه در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف 
بر دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار 
سرمایه به عنوان یک ابزار مهم در تامین مالی طرح های 

اقتصادی )ایجادی(توجه ویژه ای کرد.
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داستان عجیب جدایی نوراللهی و عالیشاه

پشت پرده سرباز شدن دو ستاره پرسپولیس چیست؟
تماس باشگاه تراکتورسازی با دو بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس باعث شد که این دو 

در نیم فصل سرباز شوند.

 امید عالیشاه و احمد نوراللهی که در ابتدای فصل با ارائه گواهی اشتغال به تحصیل 
مشکلی برای همراهی با تیم فوتبال پرسپولیس نداشتند ناگهان در نزدیکی نیم فصل 
دفترچه اعزام به خدمت خود را گرفتند تا به عنوان بازیکن سرباز به تراکتورسازی تبریز 

ملحق شوند.
حال سوال این جاست که چرا این دو بازیکن درست در نیم فصل با این مشکل مواجه 
شده اند؟ این  در حالی است که یک ماه پیش، این دو بازیکن همراه پرسپولیس به دوبی 

رفتند که همین موضوع نشان می دهد که آنها یک ماه قبل سرباز نبودند.
پیگیری های خبرنگار ایسنا نشان می دهد که تماس مسئولان باشگاه تراکتورسازی 
تبریز با امید عالیشاه و احمد نوراللهی باعث شده که این دو بازیکن پیش از رسیدن نیم 

فصل از دانشگاه انصراف بدهند و مدارک اعزام به خدمت خود را تکمیل کنند.
گویا شخصی از باشگاه تراکتورسازی تبریز به این دو بازیکن اعلام کرده است که اگر در 
نیم فصل به تراکتورسازی ملحق نشوید، در پایان فصل این باشگاه دیگر نمی تواند بازیکن 
سرباز جذب کند. بنابراین اگر قرار باشد در پایان فصل به یک تیم نظامی بروید باید در 

لیگ دسته یک به فوتبال تان ادامه دهید.
همین موضوع باعث شد که دو بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس جدایی از تیم محبوب 
خود را کلید بزنند تا بتوانند دوران سربازی خود را در یک باشگاه لیگ برتری ادامه 
دهند که خمارلو مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس در گفت وگو با ایسنا این خبر 

را تایید کرد.
در همین زمینه، سردار مهرعلی باران چشمه،  رئیس تربیت بدنی ستادکل نیروهای 
مسلح در گفت وگو با ایسنا، درباره این شایعه که باشگاه های نظامی که فصل بعد در لیگ 
برتر باشند نمی توانند بازیکن سرباز جذب کنند، اظهار کرد: من نمی دانم چه کسی 
این شایعه را مطرح کرده است. از دیروز این بحث در محافل ورزشی به وجود آمده و 
تا به حال چندین بار به صورت مستقیم و غیر مستقیم از من پرسیده اند که آیا چنین 

موضوعی درست است یا نه و باید بگویم که این موضوع کاملا کذب است.
او ادامه  داد: باشگاه های نظامی چه آنهایی که در لیگ برتر بازی می کنند و چه 
تیم هایی که در دسته های پایین تر حضور دارند کما کان می توانند با هماهنگی تربیت 
 بدنی مجموعه خود و ستاد کل نیروهای مسلح اقدام به جذب بازیکن سرباز کنند. 
متاسفانه نمی دانم این شایعه از کجا به وجود آمده و برای ما هم دردسر ایجاد کرده است.

10روز، فرصت طلایی ایران تا گرفتن میزبانی 
جام جهانی فوتسال

ایران در آستانه گرفتن میزبانی یکی از بزرگترین رویدادهای ورزشی جهان است و در 
صورتی که پنج نهاد باقی مانده در 10 روز آینده فرم های فیفا را امضا کنند، امیدواری ها 

به برگزاری جام جهانی فوتسال در ایران افزایش خواهد یافت.
روزهای پایانی مهلت ارسال مدارک لازم برای گرفتن میزبانی جام جهانی 2020 
فوتسال در حال سپری شدن است و اگر همه چیز در این مهلت باقی مانده به خوبی 
پیش برود، شانس کشورمان برای میزبانی این رویداد بزرگ جهانی بیش از پیش بالا 
خواهد رفت. هر چند این روزها از ژاپن به عنوان رقیب جدی ایران در گرفتن این میزبانی 
نام برده می شود اما فیفا در آخرین اطلاعیه ارسالی به فدراسیون ها، از شانس سه کشور 

دیگر یعنی لیتوانی، نیوزلند و کاستاریکا نیز خبر داده است.
فیفا ابتدا تا 15 مرداد به کشورها مهلت داده بود تا مدارک خود را ارسال کنند اما در 
حاشیه برگزاری جام جهانی در کلمبیا قرار شد این زمان تا 30 دسامبر تمدید شود و 
در حال حاضر تنها 10 روز تا پایان این مهلت، باقی مانده است. به همین دلیل جلسه ای 
روز یکشنبه هفته جاری در کمیته فوتسال برگزار شد و علی کفاشیان سرپرست کمیته 

فوتسال به افراد مختلف ماموریت داد تا پیگیر امضای فرم های فیفا باشند.
با پیگیری های خبرنگار ایسنا، مشخص شد از بین تمام فرم هایی که باید توسط وزارت 
خانه ها و نهادهای مختلف دولتی امضا می شد، تنها پنج امضا باقی مانده است. وزارت امور 
خارجه، وزارت اقتصاد و دارایی، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت ارتباطات و بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی، پنج نهادی هستند که ظرف 10 روز آینده باید فرم های فیفا 

را امضا کرده و تحویل فدراسیون فوتبال بدهند.
همچنین بر اساس شنیده ها مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان، حمایت قاطع 
خود از این میزبانی را اعلام کرده و قرار است در جلسه هیات دولت هفته جاری با وزرای 

مربوطه رایزنی کند تا فرم ها به امضا برسند.
اما یکی از موضوعات اصلی در گرفتن این میزبانی، محل برگزاری مسابقات و 
ورزشگاه ها است. در این زمینه نیز از 6 شهر به عنوان نامزد برگزاری مسابقات یاد 
می شود. تهران )ورزشگاه آزادی(، اصفهان )ورزشگاه 9 دی(، اردبیل )ورزشگاه حسین 
رضازاده(، ارومیه )ورزشگاه غدیر(، یزد )ورزشگاه شاهدیه( و تبریز )ورزشگاه پورشریفی( 
به عنوان شهرها و سالن هایی هستند که به فیفا معرفی خواهند شد. ناظران فیفا نیز بعد 
از بررسی فرم های ارسالی از سوی ایران، به کشورمان خواهند آمد تا امکانات را مورد 

بررسی قرار دهند.
علی کفاشیان در آخرین مصاحبه خود اعلام کرده ژاپن حاضر است به نفع ایران کنار 
بکشد و به نظر می رسد این کشور با توجه به میزبانی از المپیک 2020، قید میزبانی 
جام جهانی فوتسال را بزند اما از سویی دیگر با توجه به میزبانی چرخشی مسابقات، 
شانس ایران کمتر خواهد بود. چرا که جام جهانی 2012 در تایلند که کشوری آسیایی 
محسوب می شود برگزار شده و سپس کلمبیا در سال 2016 برگزاری آن را به عهده 
داشته است. بنابراین بازگشت بازی ها به آسیا با سیاست های فیفا در تعارض است و از 

همین رو لیتوانی به عنوان کشوری اروپایی از این لحاظ جلوتر از ایران قرار می گیرد.
با این حال فیفا در اعطای میزبانی رویداد مهمی چون جام جهانی، معیارهای بسیاری 
را ملاک قرار می دهد و پیشرفت و محبوبیت فوتسال در ایران می تواند یکی از نقاط 
قوت کشورمان در این زمینه باشد. فیفا با توجه به سیاست های مالی و بازاریابی که 
دارد، همیشه به دنبال این بوده تا مسابقات جام جهانی با حضور پرتعداد تماشاگران 
برگزار شود و در کلمبیا برای رسیدن به این هدف اقدامات بسیاری انجام داد اما در 
صورت برگزاری این بازی ها در ایران، می توان منتظر حضور چشمگیر علاقمندان در 

ورزشگاه ها بود.

سروش رفیعی سومین ایرانی 
لیگ یونان می شود

رسانه های یونانی از پیشنهاد آ.ا.ک آتن به ستاره 26 ساله تراکتورسازی خبر دادند.
 سروش رفیعی که در تراکتورسازی تبریز توپ می زند و زمزمه هایی مبنی بر 
پیوستنش به پرسپولیس یا استقلال شنیده شده است، مورد توجه تیم یونانی آ. ا. ک 

قرار گرفته است.
بعد از درخشش کریم انصاری فرد و مسعود شجاعی در لیگ یونان، این بار مسئولان 
تیم های یونانی به سراغ دیگر بازیکنان ایرانی رفتند و از این جهت سروش رفیعی را مد 

نظر قرار دادند تا او را به خدمت بگیرند.
این سایت یونانی همچنین از رقابت آ. ا. ک با تیم های قطری برای جذب رفیعی 

خبر دادند.

چهارشنبه -اول دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4173

جلسه وزیر ورزش با هیات مدیره سرخ ها؛

سلطانی فر: باید روند پرسپولیس در استقلال دنبال شود
وزیر ورزش و جوانان ضمن قدرددانی از زحمات اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس، 

بر حمایت از این باشگاه برای حضور مقتدرانه در لیگ قهرمانان آسیا تاکید کرد.
 مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان در نشست پیش مجمع باشگاه پرسپولیس، 
گفت: بنده احساس رسالت و تکلیف می کنم به عنوان وزیر ورزش و جوانان در مدتی 
که در این جایگاه هستم، تلاش کنم باشگاه پرسپولیس و استقلال سرو سامان پیدا کنند 
چون می دانم میلیون ها هوادار این دو باشگاه، روز و شب شان با نتایج این دو تیم می 

گذرد. این موضوع را با گوشت و پوست و استخوان خودم لمس کرده ام.
سلطانی فر به بهبود وضعیت پرسپولیس در چند سال اخیر اشاره کرد و گفت: حرکت 
هیات مدیره پرسپولیس در یکی دو سال اخیر خوب بوده و وضعیت باشگاه نظم پیدا کرده 
است. باید در استقلال هم همین روند دنبال شود. حیف است این دو باشگاه به عنوان 
دو سرمایه ملی به لحاظ ساختاری و قانونی، با مشکلات مختلف دست و پنجه نرم کنند.

وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد که حل مشکلات این دو باشگاه باید یکی از اولویت های 
مدیران وزارتخانه باشد. او گفت: از معاونان خودم و همه بخش های وزارتخانه می خواهم 
که به حل مشکلات پرسپولیس و استقلال کمک کنند. معاونت قهرمانی، معاونت حقوقی 

و دیگران هم باید حتما کمک کنند.
سلطانی فر، مالیات انباشته سال های گذشته را یکی از مشکلات اصلی استقلال و 
پرسپولیس دانست و گفت: این مشکل باید یک بار برای همیشه حل شود. با رئیس 
سازمان امور مالیاتی هم مذاکراتی داشته ایم. دو باشگاه استقلال و پرسپولیس باید مدارکی 

که مربوط عملکرد مالی آن ها می شود را در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دهند.
وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از صحبتهایش به وضعیت فعلی پرسپولیس در 
لیگ برتر و لیگ قهرمانان  آسیا اشاره کرد و گفت: فکر می کنم پرسپولیس امروز ظرفیت 
خوبی دارد که بعد از سال ها به عنوان یک باشگاه ایرانی، در لیگ قهرمانان  آسیا نتیجه 

خوبی بگیرد. از سال 1992 که پاس قهرمان آسیا شد، باشگاه های ما دیگر هیچ گاه به 
چنین موفقیتی نرسیده اند. البته سپاهان و ذوب آهن هم هر کدام یک بار در سال های 
اخیر به فینال رسیده اند. امیدواریم این موفقیت ها دوباره تکرار شود. استقلال هم همین 
ظرفیت را دارد. البته یک بازی سخت در پلی آف لیگ قهرمانان  مقابل السد قطر دارد. ان 

شاء الله پلی آف را که رد کند، شرایط بهتری پیدا می کند.

با شکست نفت و گاز گچساران صورت گرفت؛

صعود تراکتورسازی به مرحله نیمه نهایی
تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی موفق شد 
تیم نفت و گاز گچساران را شکست بدهد و به مرحله نیمه نهایی این مسابقات راه یابد.

در ادامه مسابقات جام حذفی فوتبال و از مرحله یک چهارم نهایی، تیم فوتبال 
تراکتورسازی دیروز در گچساران به مصاف تیم نفت و گاز این شهر رفت و موفق شد با 
نتیجه 3 بر یک مقابل این تیم به برتری برسد. به این ترتیب تنها تیم غیر لیگ برتری 

جام حذفی هم از دور این رقابتها کنار رفت.
در این مسابقه که از ساعت 14 آغاز شد، برای تراکتورسازی شهرام گودرزی )18(، 
فرزاد حاتمی )30( و محمد ابراهیمی )77( گلزنی کردند و گل تیم نفت و گاز هم 

عبدالهادی خنیفر )79( به ثمر رسید.
به این ترتیب شاگردان امیر قلعه نویی به مرحله نیمه نهایی راه یافتند. تراکتوری ها 
در مرحله نیمه نهایی باید به مصاف برنده دیدار ذوب آهن با گسترش فولاد تبریز بروند.

سپاهان 2- سایپا صفر؛

شاگردان ویسی به نیمه نهایی رسیدند
تیم فوتبال سپاهان با پیروزی مقابل سایپا به مرحله نیمه نهایی مسابقات جام حذفی 

رسید.
 تیم فوتبال سپاهان از ساعت 14:30 روز سه شنبه در چارچوب مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی فوتبال به مصاف سایپا رفت و توانست با دو گل مقابل حریفش پیروز 

شود.
در این بازی که در ورزشگاه در ورزشگاه نقش جهان اصفهان برگزار شد، احسان 
حاج صفی در دقیقه 4 از روی نقطه پنالتی و رسول نویدکیا در دقیقه 87 برای سپاهان 

گلزنی کردند.
به این ترتیب سپاهان به مرحله نیمه نهایی جام حذفی راه یافت و باید به مصاف برنده 

دیدار استقلال با نفت تهران برود.

نفت با درخشش قاضی استقلال را حذف کرد
دیدار تیم های استقلال و نفت تهران در وقت های اضافه با پیروزی 3 بر 2 تیم دایی 

خاتمه یافت و نفت به مرحله نیمه نهایی صعود کرد.

 از مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی فوتبال ایران، نفت تهران از ساعت 16:20 روز 
سه شنبه  در ورزشگاه تختی میزبان استقلال بود. دو تیم پیش از این دیدار در مرحله 
یک هشتم نهایی توانسته بودند تیم های شهرداری فومن و صبای قم را از پیش رو بردارند.

این دیدار حساس و سرنوشت ساز در طول 90 دقیقه با تساوی یک بر یک خاتمه 
یافت اما این پایان کار نبود و شاگردان دایی توانستند در وقت های اضافه با حساب 3 بر 

2 به پیروزی برسد و به مرحله نیمه نهایی صعود کند.
شاگردان دایی در مرحله نیمه نهایی به مصاف سپاهان می روند که ساعاتی پیش با 

2 گل سایپا را شکست داد.
محمد قاضی در دقایق 2 )پنالتی( و 109 و عیسی آل کثیر در دقیقه 106 برای نفت 
گلزنی کردند و گل های استقلال را نیز جابر انصاری  در دقیقه 68  و بهنام برزای در 

دقیقه 103 برای استقلال گلزنی کردند.
قضاوت این دیدار را اشکان خورشیدی و کمک هایش تورج عیوض محمدی، سعید 

قاسمی و محمد ملکی به عهده داشتند.
امیر ارسلان مطهری، اکبر صادقی از نفت تهران و کاوه رضایی از استقلال نیز با کارت 

زرد اشکان خورشیدی مواجه شدند.

کارشناسان داوری: 

پنالتی نفت درست بود
کارشناسان داوری کشورمان اعتقاد دارد پنالتی اعلام شده برای نفت درست بوده است.

نادر جعفری در خصوص صحنه پنالتی اعلام شده برای تیم نفت تهران در بازی با 
استقلال اظهار داشت: به نظرم در آن صحنه بازیکن استقلال از پشت، پای بازیکن نفت 

را زد و خورشیدی به درستی اعلام پنالتی کرد.
وی افزود: خورشیدی در جریان بازی جا به جای های زیادی دارد و تاکنون قضاوت 

خوبی داشته است. او نشان داد به یک داور با تجربه تبدیل شده است.

 PDE شرکت پست سریع بین المللی
در راستای تکمیل و توسعه شبکه خدمات خود از میان متقاضیان واجد شرایط در بین مشاغل مرتبط زیردرسطح 

محدود نماینده فعال میپذیرد:

1- خدمات بار هوایی و زمینی 2- آژانسهای هواپیمایی و خدمات توریستی ۳- دفاتر پیشخوان دولت آدرس 

  cities@pdexp.com ایمیل جهت ارسال رزومه و مدارک

شماره تماس : ۰21882۰222۰ داخلی 18۰

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای علی اصغر جمالی ستار فرزند حسین دارای شناسنامه شماره 741 به شرح دادخواست 
به کلاسه.......... از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده 
است که شادروان حسین جمالی شعار به شناسنامه شماره 734 در تاریخ 95/9/4 در اقامتگاه 

دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به :
1- علی اصغر جمالی ستار فرزند حسین ش ش 741 نسبت با متوفی فرزند
2- محمد جمالی شعار فرزند حسین ش ش 2567 نسبت با متوفی فرزند

3- مهدی جمالی ستار فرزند حسین ش ش 0370631919 نسبت با متوفی فرزند
4- اعظم عمو حسینی فرزند حسین ش ش 6 نسبت با متوفی فرزند

5- فاطمه جمالی ستار فرزند حسین ش ش 740 نسبت با متوفی فرزند
6-طاهره جمالی ستار فرزند حسین ش ش 1828 نسبت با متوفی فرزند
7- زهره جمالی ستار فرزند حسین ش ش 1000 نسبت با متوفی فرزند

8- خدیجه جمالی ستار فرزند حسین ش ش 7213 نسبت با متوفی فرزند
9- زهرا عمو حسینی فرزند غلامرضا ش ش 299 نسبت با متوفی زوجه

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر می گردد.
خانجانی - رئیس شعبه 4۰ انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه 25 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 
10/95ج/738 ثبت گردیده له سید محمد موسوی و علیه مهدی کربلائی حسنی 
که محکوم علیه محکوم است به پرداخت 28/500/000 ریال در حق محکوم له 
وتادیه حقوق اجرائی به صندوق دولت که محکوم له در راستای استیفاء محکوم 
به اقدام به توقیف امتیاز خط همراه 09125538001 نموده که توسط کارشناس 
10/000/000 ریال ارزیابی گردیده که مقرر گردیده امتیاز خط  فوق الذکر در تاریخ 
95/10/25  ساعت 9 الی 9/30  صبح به آدرس قم، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی 
دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده ازطریق مزایده حضوری 

به فروش برسد.
لذا افرادی که قصد بازدید از _ را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده 
به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذارمی گردد.برنده مزایده باید 10 درصد 
ارزش مزایده را فی المجلس و مابقی راقبل از یک ماه پرداخت نماید .این آگهی 
یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر 

به واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی - دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم

بازیکنان دوملیتی که زیر ذره بین کی روش هستند

از پدیده منچسترسیتی و بولتون تا بازیکن دعوت شده به تیم ملی سوئد 
بازیکنانی دو ملیتی زیر نظر سرمربی تیم ملی قرار دارند که 
می توانند ایران را همراهی کنند و در صورتی که بازی در تیم 
ملی ایران را انتخاب کنند، می توانند بار فنی تیم کی روش را بالاتر 

ببرند.
کارلوس کی روش در تیم ملی عملکرد خوبی داشته که اگر 
نداشت پنج سال در فوتبال نتیجه گرای ایران دوام نمی آورد. راز 
دیگر ماندگاری کی روش در تیم ملی محبوبیتی است که او بین 
هواداران دارد و همین مسئله باعث شده حمایت از سرمربی 
پرتغالی تیم ملی هم در بالاترین سطح باشد. این اتفاقی است 
که بدبین ترین افراد هم نمی توانند آن را کتمان کنند و موضوع 
دیگری که در خصوص کی روش کتمان شدنی نیست، علاقه 
بسیار شدید او به بازیکنانی است که خارج از فوتبال ایران حضور 
دارند. حالا چه بازیکنان داخلی که برای ادامه فوتبال لیگی غیر 
از لیگ ایران را انتخاب می کنند و چه بازیکنانی که ملیتی ایرانی 
دارند و در کشورهای مختلف مشغول فوتبال بازی کردن در 

سطحی حرفه ای هستند.
سرمربی تیم ملی در چند سال اخیر علاقه خود را به لژیونرها 
نشان داده است. بیشترین بازیکنانی دو ملیتی در زمان کی روش 
به تیم ملی اضافه شدند که بیشتر آنها نیز موفق بودند و برای تیم 
ملی عملکرد مثبتی داشتند. نمونه آنها اشکان دژاگه که اکنون 
تبدیل به کاپیتان تیم ملی شده و رضا قوچان نژاد که در راه صعود 
ایران به جام جهانی 2014 عملکرد فوق العاده ای داشت، گل 
صعود را به ثمر رساند و تک گل ایران در جام جهانی 2014 
هم توسط او وارد دروازه بوسنی و هرزگوین شد. حضور مقطعی 
امید نظری در اردوها به نتیجه نرسید و کی روش این بازیکن را 
نپسندید و شاید پاسخ منفی امین نظری برای حضور در تیم 
ملی ایران باعث شد دیگر خبری از امید نظری هم نباشد، اما در 
همان مقطع استیون یا همان مهرداد بیت آشور و دنیل داوری به 
تیم ملی دعوت شدند و همراه تیم ملی در جام جهانی هم بودند. 
کی روش به این دلیل این بازیکنان را به جام جهانی برد که بتواند 
از تجربه بین المللی آنها که با بازی در لیگی خارج از ایران به دست 

آورده اند استفاده کند.
تیم ملی در جام جهانی هم بیشتر با بازیکنانی به میدان رفت 
که تجربه بازی در خارج از ایران را داشتند. علیرضا حقیقی نمونه 
بارز این بازیکنان بود که با بازی در خارج از ایران توانست در 
چارچوب دروازه ایران قرار بگیرد و به سیزدهمین دروازه بان برتر 
جام تبدیل شود یا بازیکنانی مانند جواد نکونام، مسعود شجاعی، 
آندرانیک تیموریان، علیرضا جهانبخش و... که به واسطه بازی در 
فوتبال اروپا فرصت قرار گرفتن در ترکیب تیم ملی را در جام 
جهانی 2014 به دست آوردند تا کی روش نشان دهد تجربه بازی 
در لیگ های اروپایی برای او اهمیت بسیار زیادی دارد و همین 

مسئله باعث شد خیلی از بازیکنان هم تلاش کنند با ترک لیگ 
ایران فوتبال خود را در تیمی خارج از ایران ادامه بدهند.

کم کم تیم ملی در حال خالی شدن از بازیکنان لژیونر و باتجربه 
است و تا چند سال دیگر شاید خیلی از مهره های تأثیرگذار تیم 
ملی دیگر نتوانند در رده ملی به فوتبال خود ادامه بدهند. به طول 
مثال جواد نکونام بیشتر از یک سال است از تیم ملی خداحافظی 
کرده، آندرانیک تیموریان که سابقه سال ها بازی در لیگ های 
خارجی از جمله انگلیس و قطر را دارد، افُت شدیدی داشته و 
در آخرین اردوی تیم ملی هم دعوت نشد. در ادامه نه در شرایط 
فعلی بلکه تا چند سال آینده باید شاهد خداحافظی بازیکنان 
چون مسعود شجاعی، اشکان دژاگه و حتی رضا قوچان نژاد باشیم 
که پس از جام جهانی 2018 روسیه شاید دیگر نتوانند برای تیم 
ملی به میدان بروند. همینطور بازیکنانی چون پژمان منتظری و 
سیدجلال حسینی هم با سابقه بازی در لیگ قطر کم کم باید 
جای خود را به بازیکنان جوان بدهند و همین مسئله باعث 
می شود تعداد بازیکنان مورد علاقه کی روش )بازیکنانی که در 
خارج از ایران بازی کنند( کم شود و همین مسئله باعث می شود 
سرمربی تیم ملی برای آینده بازیکنان جدیدی را به تیم ملی 

اضافه کند.
در حال حاضر بازیکنان دو ملیتی دیگر به مرحله ای از رشد 
رسیده اند که می توانند تیم ملی ایران را همراهی کنند و آنها 

زیر نظر کارلوس کی روش هم قرار دارند. بازیکنانی که مسلماً 
در سال های آینده می توانند کنار بازیکنانی چون سردار آزمون، 
علیرضا جهانبخش، سعید عزت اللهی، میلاد محمدی، علی 
کریمی، کریم انصاری فرد و سایر بازیکنانی که در لیگ های 
اروپایی بازی می کنند و هنوز جوان هستند، تیمی قدرتمند را 
تشکیل بدهند. کی روش هم دنبال همین مسئله است و حالا در 
پست های مختلف این بازیکنان را پیدا کرده و اگر زمینه فراهم 

شود این بازیکنان به تیم ملی اضافه خواهند شد.
رایان تفضلی

»رایان سیروس تفضلی« مدافع 25 ساله متولد شهر ساتون 
انگلیس است. بازیکنی که بازی ملی ندارد و دوران بازیگری خود 
را سال 2009 با آکادمی تیم ساوتهمپتون آغاز کرد اما هرگز در 
این تیم فرصت بازی به دست نیاورد و به تیم دسته چهارمی 
»سالیسبری« قرض داده شد. او سال 2012 به تیم دسته سومی 
منسفیلد تاون رفت و تا تابستان امسال برای این تیم بازی می کرد 
که در 99 بازی موفق شد 8 گل هم به ثمر برساند. تفضلی که 
بازیکنی بلند قامت با یک مترو 96 سانتی متر قد است، در 12 
بازی که امسال برای تیم پیتربورو انجام داده، یک گل هم زده 
است. بازیکن شماره 5 پیتربورو به سبب ملیت ایرانی پدرش و از 
آنجایی که بازی ملی در کارنامه اش ندارد می تواند برای تیم تحت 

هدایت کی روش بازی کند.

الکساندر سمیع زاده
مهاجم 18 ساله ای که متولد ایران است و در 15 سالگی همراه 
با خانواده اش ایران را ترک کرد. سمیع زاده سال 2014 به تیم 
پایه های کورزون اشتون پیوست و سپس با دیده شدن توسط 
استعدادیاب های باشگاه منچسترسیتی راهی این تیم شد و فصل 
قبل به بولتون پیوست. سمیع زاده با عملکرد خوب در بولتون به 
تیم اصلی این باشگاه پیوست و برای این فصل هم به صورت 
قرضی راهی تیم چورلی شده است. عملکرد سمیع زاده در تیم 
جوانان بولتون بسیار چشمگیر بود و باعث شد کارلوس کی روش 
هم درباره عملکرد او در صفحه شخصی اش بنویسد: »کیفیت کار 
و آمار گلزنی سمیع زاده در تیم زیر 18 سال بولتون به گونه ای 
بوده که نه تنها به تیم زیر 21 سال باشگاه راه یافته و برای آن 
گلزنی می کند، بلکه به عنوان بازیکنی که می تواند به کمک خط 

حمله گل نزن تیم اصلی باشگاه هم بیاید، مطرح است«.
سامان قدوس

یک هافبک هجومی تکنیکی؛ بازیکنی که شاید بتواند با 23 
سال سن کم کم به جانشین خوبی برای اشکان دژاگه تبدیل 
شود که در این چند سال به خوبی پشت مهاجم های تیم ملی 
انجام وظیفه کرده است. شاید اگر اقدام سریع انجام نشود، سامان 
قدوس دیگر نتواند برای تیم ملی ایران بازی کند به این دلیل که 
این بازیکن به اردوی پیش روی تیم ملی سوئد که در ژانویه برپا 
می شود دعوت شده، اما هنوز بازی ملی انجام نداده و تا قبل از 
انجام بازی ملی می تواند بین سوئد و ایران یکی را انتخاب کند. 
قدوس 23 ساله در تیم اوسترسوند با شماره 93 که سال تولد 
او به میلادی است به عنوان هافبک هجومی بازی می کند. او در 
اولین فصل حضورش در لیگ دسته اول فوتبال سوئد، در 30 
بازی، 10 گل زد و به تیمش برای قرار گرفتن در رده هشتم 
کمک کرد. عملکرد خوب قدوس سبب شد که در اوایل ماه نوامبر 
شایعاتی در خصوص احتمال فرخوانده شدن وی به اردوی تیم 
ملی منتشر شود.قدوس که دوران بازیگری اش را سال 2011 در 
تیم لیمهامن بونکفلو آغاز کرده و پس از آن به تیم های ترلبورگ 
و سیرانسکا پیوست، درباره این خبر گفت: »می دانم که آنها 
)مسئولان تیم ملی ایران( برای دعوت از من ابراز علاقه کرده اند و 
می خواهند که من بیایم«. با وجود برخورداری از فرصت بازی در 
تیم ملی سوئد، قدوس احتمال بازی در تیم ملی ایران را هم رد 
نکرد و گفت: »فعلًا ترجیح می دهم درباره این موضوع اظهارنظر 
نکنم. شیوه بازی من همان چیزی است که دیده اید و می خواهم 
قدم به قدم پیش بروم. می خواهم به تلاشم برای موفقیت در 
کار های که انجام می دهم ادامه دهم و در حال حاضر به فوتبال 
ملی آنقدرها فکر نمی کنم. تمرکز من فعلًا روی تیم باشگاهی ام 

است و ارتقای سطح بازی ام«.

وقتی در تکواندو همه مقصرند جز یک نفر!
تکواندو باز هم نتایج ضعیف گرفت اما آیا غائله با استعفای 
دو نفر پایان یافته و این رشته از بحران خارج شده است؟

 نتایج ضعیف  تکواندو در المپیک هنوز فراموش نشده 
بود که با حذف تحقیر آمیز از جام جهانی این ناکامی ها 
تکمیل شد. این نتایج نشان داد که ناکامی در المپیک 
اتفاقی نبوده و تکواندوی ایران در یک روند نزولی فرو رفته 

است.
پس از حذف از جام جهانی، استعفای سرمربی و رییس 
سازمان تیم های ملی اعلام شد که مورد موافقت پولادگر 
نیز قرار گرفت اما آیا  مقصر این ناکامی تنها مقانلو و 

ذوالقدری بودند؟
تنها چند روز بعد از ناکامی در جام جهانی انتقادهایی 
شد و رسانه ها برحسب انجام وظیفه مطالبی را نوشتند اما 
باز هم همچون دفعات گذشته کار ادامه پیدا کرد. وزارت 
و  این قضیه سکوت عجیبی کرده است  نیز در  ورزش 

تکواندو باز هم با روند قبل کار را ادامه می دهد.
پس از این جریانات مهره های اصلی بخش فنی تکواندو 

کنار رفتند اما ظاهرا در تکواندو همه مقصر هستند جز یک 
نفر؛ همان نفری که این گزینه های مستعفی را بر سر کار 
گمارد و در واقع در این ناکامی ها تصمیم گیرنده اصلی بود. 
اگر مشکل از این افراد مستعفی بوده، چرا فردی که این 
نفرات را بر مسند نشانده، تقصیری بر گردن نمی گیرد و راه 

این افراد مستعفی را در پیش نمی گیرد.
قطعا نباید پیشرفت های تکواندو را بعد از حضور پولادگر 
و در مدت 16 ساله ریاستش فراموش کرد اما در سال های 
اخیر با دور شدن نفرات شاخص از تکواندو، این رشته در 

حاشیه فرو رفته است.
حالا نیز مجددا تیم ملی مردان بلاتکلیف شده است و 
در حالی که سال آینده رقابت قهرمانی جهان را در کارنامه 
دارد باز هم بدون سرمربی مانده است. این در حالی است 
که نباید غائله تکواندو را با استعفای پایین دستی ها به 

دست فراموشی سپرد.
به کار گرفته شدن فکر و ایده جدید در این فدراسیون 
تغییر اساسی دارد.  به  نیاز  این فدراسیون  لازم است و 

امید است وزارت ورزش نیز به این رشته که از امیدهای 
همیشگی کسب مدال است ورود کند تا تکواندو از این 

بهت و ناکامی خارج شود.



5 علمی و سلامت 

مادران باردار بخوانند؛

چگونه سیستم عصبی جنین را تقویت کنیم ؟
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم  پزشکی ایران با اشاره به مصرف ویتامین های گروه 
ب در مادران باردار، خوردن ماده ای حیاتی را برای رشد و تکامل سیستم عصبی جین 

بسیار ضروری دانست.
مهران ولایی با تاکید بر مصرف اسیدفولیک و ویتامین D در طول دوران بارداری گفت: 
تکامل، رشد و تقویت سیستم عصبی جنین و رشد ساختار ظاهری به طرز قابل ملاحظه 
ای به مصرف اسیدفولیک وابسته است، موضوعی که در صورت بی توجهی به آن به 
ویژه در برخی از بارداری هایی که مادر سراغ پزشک نمی رود، می تواند به طور جدی 

سلامت جنین را به خطر اندازد. 
وی با اشاره به وجود برخی منابع طبیعی اسیدفولیک بیان کرد: اسفناج، نان و غلات و 
سبزی های تازه پهن برگ بهترین منابع این ماده حیاتی هستند که به وفور در طبیعت 
یافت می شوند اما در کنار آن و در صورت تجویز پزشک متخصص، باید داروهای 

مخصوصی نیز برای تامین اسید فولیک مورد نیاز بدن مصرف شود. 
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم  پزشکی ایران با تاکید بر اینکه تنها مصرف ویتامین 
ب 12 نیز پاسخگوی مادر باردار و جنین وی برای تامین نیاز روزانه بدن به ویتامین ب 
نیست، تصریح کرد: برخلاف تصور عموم افراد صرف استفاده از ویتانین ب 12 کافی 

نبوده و باید مصرف تمام ویتامین های گروه ب را در نظر گرفت. 
وی با اشاره به اینکه به طور کلی مصرف ویتامین های گروه ب، D و A در طول دوران 
بارداری برای افزایش سطح هوشیاری و سلامت جنین بسیار مهم است، ادامه داد: البته 
به هیچ عنوان هیچ مادر بارداری نبتید خودسرانه به مصرف ویتامین ها روی آورد زیرا 
تایین دز مصرفی فقط و فقط در صورت رویت نتیجه آزمایشات خون مادر آنهم توسط 
پزشک متخصص امکان پذیر است در غیر این صورت مصرف خودسرانه و به صرف 

سفارش اطرافیان اکیدا ممنوع است.
ولایی اظهار داشت: اکنون بالغ بر 925 داروخانه در 5 شهرستان عموما محروم استان 
تهران زیر نظر معاونت غذا و دارو است که با همکاری معاونت بهداشت، هیچ مشکل یا 
کمبودی از نظر تامین مکمل های دارویی و ویتامین های مورد نیاز مادران بار دار با تعرفه 

دولتی و حتی رایگان وجود ندارد. 

وسایل آرایشی باعث قی کردن چشم ها می شود

با این دمنوش چشمانتان را درمان کنید
یک فوق تخصص قرنیه گفت: عوامل زیادی از جمله استفاده از لوازم آرایشی باعث قی 

کردن چشم ها می شود.
رضا عسگری چشم پزشک و فوق تخصص قرنیه با بیان اینکه بروز عفونت، آلودگی و 
ویروس باعث قی کردن چشم می شود، گفت: در زمان قی کردن، چشم دچار سوزش، 

خارش و افزایش ترشحات غلیظ زرد رنگ می شود.
وی با اعلام اینکه ترشحات، سیستم دفاعی بدن را تشکیل می دهد، اظهارداشت: 
ترشحات اطراف چشم در طول روز شسته می شود اما در زمان خواب آنها بر روی 

چشمان باقی می ماند و خشک می شود.
این چشم پزشک با بیان اینکه مصرف لوازم آرایشی باعث قی کردن چشم می شود، 
تصریح کرد: تجمع مایع زردرنگ و چسبنده، خشکی و ورم پلک ها و ریزش اشک به 

صورت دایم از دیگر علایم قی کردن چشم ها هستند.
وی با اعلام اینکه قی کردن به دلیل بسته شدن مجرای اشکی چشم، زخم های قرنیه 
ایجاد می شود، تاکید کرد: قی کردن چشم عوارضی مانند قرمزی پلک ها، کاهش بینایی 

و دوبینی را به همراه دارد.
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یک پهپاد جدید مشابه پرنده دارای پر به رهبری محققان دانشگاه فدرال پلی تکنیک 
لوزان در سوئیس طراحی شده که به ادعای آن ها می تواند طول بال خود را تغییر داده، 

از فضای تنگ عبور کند و با سرعت بالا به پرواز بپردازد.
پرندگان می توانند موقعیت بالهای خود را در زمان تغییر جهت، افزایش سرعت یا 
مقابله با بادها اصلاح کنند. برای مثال آن ها برای هدایت پرواز خود یک بال را کاملا باز 

کرده و دیگر را کمی جمع می کنند.
این موجودات با تنظیم طول بال خود به این شکل، یک عدم تعادل محاسبه شده را 

برای گردش ایجاد می کنند.
محققان با مشاهده پرواز پرندگان یک پهپاد بالدار دارای انرژی کارآمد طراحی کردند 
که می تواند طول بال خود را تغییر داده، در سرعت بالا پرواز کرده و از میان فضاهای 

تنگ عبور کند.
پهپاد جدید همچنین دارای پر بوده که مانند یک بادبزن باز و بسته می شوند.

طراحی یک پهپاد دارای پر

یک پژوهش جدید نشان می دهد که در اکثر موارد 
دوران  حاد)شایع ترین سرطان  لنفوبلاستیک  لوسمی 
کودکی( ریشه در دوران بارداری داشته و همچنین یک 
فرضیه بحث برانگیز وجود دارد که عفونت مادرزادی 

می تواند نقش مهمی در ابتلا به این بیماری بازی کند.
استادیار  و  پژوهش  این  مولف  فرانسیس  استفان   
کالیفرنیا،  دانشگاه  و  نوادا  دانشگاه  در  اپیدمیولوژی 
سانفرانسیسکو  و همکارانش می گویند: کودکانی که به 

سرطان مبتلا می شوند دارای تست مثبت ویروس هرپس 
سیتومگالوویروس در هنگام تولد بوده اند.

لوسمی لنفوبلاستیک حاد)ALL( در زمان کودکی 
،زمانی ایجاد می شود که مغز استخوان بیش از حد گلبول 

سفید نابالغ تولید می کند.
این سلول های نابالغ، مانند سلول های دیگر رشد نکرده 

و نمی توانند به خوبی با عفونت ها مبارزه کنند.
همچنین، با افزایش تعداد آنها، فضای کمتری برای 
سلول های بنیادی در جهت تولید گلبول های سفید سالم، 
گلبول های قرمز خون و پلاکت وجود دارد که این امر 
سبب عفونت، کم خونی و خونریزی می شود. این سرطان، 
شایع ترین نوع سرطان در کودکان بوده و در بین سنین 2 

تا 6 سال رخ می دهد.
محققان در این پژوهش، ابتلای کودکان به این نوع 
سرطان را به دلیل وجود یک ویروس مادرزادی می دانند.

سیتومگالوویروس )CMV( یک ویروس تبخال است 
که افرادی با سنین مختلف را مبتلا می کند .بیش از نیمی 
از بزرگسالان تا سن 40 سالگی به CMV آلوده می شوند.

آلوده می شود،   CMV هنگامی که یک شخص به
این ویروس تا آخر عمر در بدن وی به حالت خفته باقی 
می ماند .اکثر مردم هیچ علایم و نشانه ای از ابتلا به عفونت 

CMV را تجربه نمی کنند.
با این حال، این ویروس در دوران بارداری فعال شده و 

به جنین انتقال می یابد.
از عواقب جدی این ویروس می توان به نواقص مادرزادی 

مانند ناشنوایی در نوزادان اشاره کرد.
همچنین افرادی که دارای سیستم ایمنی ضعیف 
 CMV هستند دچار مشکلات جدی سلامت از عفونت

خواهند شد.
در این مطالعه، پروفسور فرانسیس و همکارانش عفونت 
مغز استخوان در 127 کودک مبتلا به ALL را با 38 
کودک مبتلا به نوع دیگری از سرطان خون) لوسمی 

میلوئید حاد )AML( ( مقایسه کردند.
آنها دریافتند کودکانی که به ALL دچار شده اند 3.71 
بار بیشتر از سایر کودکان به CMV در هنگام تولد مبتلا 

بودند.

شبیه سازی الکتریکی مغز به گروهی از کودکان معلول کمک کرد تا دوباره راه 
بروند.

 این کودکان که مبتلا به بیماری دینستونیا هستند، نمی توانستند به تنهایی قدم 
بردارند و برای راه رفتن باید به فردی تکیه می کردند. اما پس از یک شبیه سازی 
عمیق مغز به وسیله یک ایمپلنت، راه رفتن آنها بدون کمک دیگران بهبود قابل 
توجهی یافت.دینستونیا یک اختلال حرکتی است که به انقباض ناگهانی عضلات، درد 
و حتی اختلال در صحبت کردن منجر می شود که فقط 70 هزار نفر در انگلیس 
به آن مبتلا هستند. این بیماری ناشی از ضربه مغزی در رحم مادر به وجود می آید. 
به هرحال در تحقیق جدید مشخص شد جهش در ژن KMT2B دلیل اصلی این 
اختلال است.این تحقیق توسط کالج لندن، بیمارستان اومراند استریت و دانشگاه 
کمبریج انجام شده است. دکتر مانجو کوریان رهبر این پروژه می گوید: وضعیت بیشتر 
مبتلایان به دینستویا  با گذر زمان بدتر می شود. اما در برخی از بیماران که نسبت به 

داروهای موجود واکنشی نشان نمی دادند، این نوع درمان کارآمدتر بود.
همچنین براساس تجربه متوجه شدیم در بیماران مبتلا به دینستونیا،  شبیه 
سازی عمیق مغز  علائم بیماری را در فرد بهبود می بخشد. جالب آنکه تقریبا تمام 
بیمارانی که تحت درمان شبیه سازی عمیق  مغز قرار گرفتند، بهبود حرکتی قابل 
توجهی داشتند.به عنوان مثال یکی از بیماران فقط دو هفته پس از این درمان توانست 

به تنهایی راه برود. روند بهبود بیماری در پنج بیمار دیگر نیز بیش از سه سال به 
طور انجامید که این خود نتیجه ای رضایتبخش است.به گفته کوریان روش تازه  
به کودکان مبتلا به دینستویا تاثیرات بلند مدتی خواهد داشت. همچنین تاثیر این 

ایمپلنت در جوانترین شرکت کننده تحقیق  بیش از بقیه بود.

یک شرکت آمریکایی اعلام کرد که چاپگرهای سه 
بعدی جدید این شرکت آماده عرضه به بازار است. 
این شرکت چاپگر سه بعدی زیستی نیز ساخته که با 

استفاده از آن می توان اندام های انسان را تولید کرد.
آمیت درور، مدیرعامل شرکت امریکایی نانودیمنشنز 
)Nano Dimensions( معقد است ما موفق به ارائه 

فناوری جدیدی شدیم که قادر است صنعت الکترونیک 
را بهبود دهد.

وی افزود: این فناوری جدید موجب افزایش تقاضا 
نسبت به محصولات این شرکت شده است به طوری که 
طی 18 ماه گذشته سیلی از تقاضاها روانه این شرکت 

شده است.
استفاده  بعدی،  سه  چاپ  استفاده  موارد  از  یکی 
فناوری  است.  بوردهای مدارچاپی  آن در ساخت  از 
DragonFly2020 چاپگر سه بعدی است که می تواند 
لایه های مختلف از بوردهای مدار چاپی را ایجاد کند. 
این کار برای تولید محصولات الکترونیکی مختلف به 
ویژه برای تامین نیاز بخش نظامی بسیار راهگشا است.

نانو دیمنشنز یک شرکت تابعه دارد که اخیرا اقدام 
به ساخت چاپگر زیستی کرده است. این شرکت، نمونه 
اولیه این ابزار را ساخته است که می توان از آن برای 

تولید بافت انسان استفاده کرد.
 مدیران نانودیمنشنز اعلام کرده اند که فعلا در مرحله 
تحقیق برای تولید اندام انسان به واسطه این چاپگر 

هستند. هنوز نیاز به زمان بیشتری دارند تا روی این 
پروژه متمرکز شوند.

درور معتقد است که سال 2017 زمان مناسبی برای 
فروش چاپگرهای این شرکت است و نانودیمنشنز این 
فرصت را خواهد داشت که بعد از سه سال کار سخت، 
محصول خود را به بازار عرضه کند. فرصت های موجود 

در این بازار بسیار زیاد است.
درور تایید می کند که در حال حاضر دو واحد از 
چاپگرهای این شرکت وارد بازار شده و 7 تا 8 نوع 
جدید هنوز به بازار عرضه نشده است. احتمالا در سه 
ماهه چهارم سال جاری، 4 سری از این محصولات وارد 

بازار شوند.
که  است  معتقد  نانودیمنشنز  شرکت  مدیرعامل 
مشتریان سری اول این محصولات، مشتریان بتا هستند 
که فیدبک های لازم برای ارتقاء محصولات را به آنها 
خواهند داد. کیفیت دغدغه اصلی این شرکت است به 
همین دلیل باید ابتدا نسخه های بتا عرضه شوند و بعد 

عرضه عمومی آنها آغاز شود.

یک ویروس مادرزادی عامل سرطان های دوران کودکی

راه رفتن معلولان به کمک شبیه سازی مغز

چاپگرهای سه بعدی برای تولید ادوات الکترونیکی و اندام انسان

یک پژوهش جدید نشان داده است که حتی سگ ها نیز می توانند به دلایل 
مختلفی دچار سفید شدن زودرس موها شوند.

محققان این پژوهش دریافتند که سفید شدن موی پوزه سگ ها با علایمی مانند 
اضطراب و تکانشگری در ارتباط است.

سگ هایی که دارای سطوح بالاتری از این صفات هستند بیشتر از بقیه دچار سفید 
شدن مو در ناحیه پوزه می شوند.

این محققان دریافتند که صداهای بلند، قرارگیری در معرض حیوانات و انسان های 
ناآشنا از عوامل مهم سفید شدن موی این حیوانات است.

این تیم برای انجام پژوهش خود از 400 نمونه سگ  موجود در پارک  سگ ها، 
سیرک ها، کلینیک های دامپزشکی و مکان های دیگر استفاده کردند.

محققان از هر کدام از این سگ ها تصویربرداری کرده و میزان سفیدی موهای پوزه 
آنها را از کم تا زیاد بررسی کردند.

در این پژوهش از صاحبان این سگ ها خواسته شد تا پرسشنامه هایی را در ارتباط 
با میزان اضطراب و تکانشگری سگ و دیگر ویژگی های رفتاری آنها پر کنند.

این محققان همچنین عوامل دیگری، از قبیل اندازه سگ، وضعیت عقیم بودن و 
مشکلات پزشکی آنها را نیز مورد بررسی قرار دادند.

در نهایت مشخص شد که سطح اضطراب و تکانشگری،صدای بلند، قرارگیری در 
معرض حیوانات و انسان های ناآشنا تاثیر بسزایی در سفید شدن موی این حیوانات 

دارد.
آنها همچنین دریافتند که سگ های ماده بیشتر در معرض سفید شدن موها قرار 

می گیرند.
محققان می گویند سفید شدن پوزه می تواند یک علامت هشدار دهنده اضطراب 

یا شرایط مربوط به ترس در سگ های زیر سن چهار ساله باشد.
آنها معتقدند که یافته های این پژوهش دارای پیامدهای مثبت برای رفاه و سلامت 

حیوانات است.

سگ ها هم دچار سفیدی زودرس مو می شوند

چطور به سیستم ایمنی بدن کمک کنیم؟
دستگاه ایمنی بدن وظیفه شناسایی سلول ها و مولکول 
های خودی از عوامل بیگانه و از بین بردن یا بی خطر 
کردن آن ها را بر عهده دارد. گاهی به دلیل تشابه آنتی ژن 
های سلول های خودی با غیر خودی سیستم ایمنی به 
سلول های خودی حمله می کند. شما می توانید با روش 

هایی به بهبود عملکرد سیستم ایمنی تان کمک کنید.
ترفند جوراب را امتحان کنید

هنگامی که فرزندتان تب دارد، یک جفت جوراب را در 
آب سرد خیس کرده و آن را به مدت 15 دقیقه در فریزر 
قرار دهید. سپس آن را با یک جوراب پشمی خشک ، به 
پای کودک بپوشانید. در ابتدا کار بی رحمانه ای به نظر 
می آید، اما این کار باعث می شود تب فرزندتان راحت 

تر برطرف شود. 
برخی افراد معتقدند این کار گردش خون و آزاد کردن 
سلول های ایمنی برای مبارزه با تب را آسان تر خواهد 
کرد. اما هنوز این نکته )تسهیل جریان خون و آزاد شدن 
سلول های ایمنی( ثابت شده نیست و نمی توان آن را با 

اطمینان مطرح کرد.
استفاده از ترفند خیس کردن جوراب، به خواب راحت 
کودک و غذا خوردن بهتر او منجر می شود و قطعا می 
تواند پاسخ ایمنی او را بهبود ببخشد. این ها را یک پزشک 

متخصص اطفال می گوید.
مراقب این پرچم قرمز باشید

اغلب مردم می خواهند بدانند که یک فرد دارای سیستم 
ایمنی طبیعی و سالم چقدر بیمار می شود؟ حقیقت این 
است که نمی توان هیچ عددی را برای تعداد دفعات بیمار 
شدن هر فرد در سال بیان کرد. برخی افراد فقط بیش از 
دیگران بیماری می شوند )با وجود داشتن سیستم ایمنی 
طبیعی(. اما اگر شما به یک نوع خاصی از عفونت بارها و 
بارها دچار شده اید، ممکن است جای نگرانی باشد. یک 
 )P1( نفر از هر پانصد نفر با سندروم نقص ایمنی اولیه
متولد می شود که نشانه های آن شامل موارد زیر است: 

مبتلا شدن به عفونت گوش چهار بار یا بیشتر در یک 
سال، ابتلا به سینوزیت دو بار یا بیشتر در سال، نیاز به 
بیش از یک آنتی بیوتیک برای رفع کامل یک عفونت، 

تب مکرر و ورم غدد لنفاوی.
افراد مبتلا به سندروم P1 بیش از 25 سال از بیماری 
تشخیص داده نشده ی خود رنج می برند و این موضوع 
بسیار خجالت آور است، چرا که می توان با یک آزمایش 
خون ساده به برخی از انواع آن پی برد. اگر شما مبتلا به 
این سندروم تشخیص داده شده اید، بدانید که درمان آن 
آسان است. تنها کافی است به طور منظم توسط پزشک 

ویزیت شده و کیفیت زندگی خود را ارتقا دهید.
ماست ممکن است شما را به خوبی نگه دارد

مردم اغلب فکر می کنند که خوردن پروبیوتیک ها 
سیستم ایمنی بدن را تقویت می کند، اما حقیقت این 
است که مواد پروبیوتیک نمی توانند معجزه وار جلوی 
بروز بیماری را بگیرند. اما اگر شما در حال حاضر بیمار 
هستید و ناچار به استفاده از آنتی بیوتیک می باشید، این 

محصولات می توانند کمک خوبی باشند.
باکتری های مفیدی در روده وجود دارند که از شما 
در برابر عوامل بیماری زا و بیگانه محافظت می کنند و 
موجب اسهال می شوند )دفع بیماری(. آنتی بیوتیک ها، 
غارتگر روده و دزد این باکتری ها هستند، بنابراین شما را 
در برابر بیماری ها آسیب پذیرتر می کنند. پس مصرف 

مواد پروبیوتیک به نفع شماست.
واکسن آنفلوآنزا نمی تواند شما را بیمار کند

هنوز هم در میان مردم افرادی دیده می شوند که 
درمورد نحوه ی عملکرد واکسن آنفلوآنزا سردرگم هستند.

سیستم ایمنی بدن مانند یک ارتش عمل کرده و 
به عوامل بیماری زا یا همان پاتوژن ها حمله می کند. 
بنابراین واکسن ها به عنوان یک مشق نظامی عمل 
خواهند کرد. آن ها به سیستم ایمنی کمک می کنند 
تا با این دشمنان بجنگند. بنابراین زمانی که بدن واقعا 
تحت حمله قرار می گیرد، کمتر احتمال دارد که سیستم 
ایمنی خطا کند. برای مثال، واکسن آنفلوآنزا حاوی مقدار 
کمی ویروس مرده ی آنفلوآنزاست و به سیستم ایمنی 
شما فشار وارد می کند تا بر علیه عوامل بیگانه آنتی بادی 
تولید کند. بنابراین وقتی شما در معرض ویروس زنده قرار 
می گیرید، این آنتی بادی ها، ویروس زنده را کشته و نمی 

گذارند شما بیمار شوید. 
خواب به سیستم ایمنی بدن این اجازه را می 

دهد که در طول شب بازسازی شود
نکته ای که وجود دارد این است که پس از دریافت 
واکسن، دو تا چهار هفته طول می کشد تا بدن تان ایمن 
شود و در این زمان ممکن است در صورت قرار گرفتن 
در معرض ویروس زنده، بیمار شوید. هر فردی نیاز به 
تزریق واکسن دارد و هیچ دارویی به اندازه ی واکسن 

موثر نخواهد بود.
قبل از تعطیلات آخر هفته خوب بخوابید

مطمئن شوید قبل از تعطیلات، 8 ساعت خواب خوب 
داشته باشید. تحقیقات نشان داده است که پنچ تا شش 
ساعت خواب شبانه قبل از تعطیلات می تواند احتمال 
رفع سرفه و عطسه های تان را تا چهار برابر افزایش دهد. 
خواب به سیستم ایمنی شما این اجازه را می دهد که در 
طول شب بازسازی شود. در هنگام خواب، بدن تان ماده 
ای شیمیایی با نام سیتوکین آزاد می کند تا بهتر بتوانید 

با عفونت ها مبارزه کنید.

با سیستم ایمنی بدنتان همکاری کنید
کار اصلی سیستم ایمنی بدن شما این است که عوامل 
خارجی در بدن را شناسایی کند. هنگامی که شما در 
تماس با یک عفونت قرار می گیرید، بدن به وسیله آنتی 
بادی )که این بیگانه ها را می کشد( تلاش می کند از 
بیمار شدن تان جلوگیری نماید. بنابراین سیستم ایمنی 
بدن تان همیشه در حال آماده باش است و سعی می کند 

شما را سالم نگه دارد.
گاهی اوقات پزشکان با بیمارانی برخورد می کنند که 
به نظر می رسد همیشه مریض هستند و این به خاطر 
سیستم ایمنی ضعیف آن هاست. گاهی اوقات هم این 
سیستم آن قدر فعال می شود که به مناطق دیگر بدن 
مثل تیروئید و مفاصل حمله می کند و یک بیماری 
خودایمنی ایجاد می شود. بررسی تاریخچه ی بیماری و 
سابقه ی خانوادگی می تواند در تشخیص این نوع بیماری 

ها کمک کند.
در صورتی که به عفونت های مکرر دچار می شوید و 
یا دارای سابقه ی خانوادگی بیماری های خود ایمنی و 
ژنتیکی مربوط به سیستم ایمنی هستید، بهتر است تحت 
نظر پزشک قرار بگیرید. می توانید با برخی آزمایش ها به 

چگونگی عملکرد سیستم ایمنی پی ببرید.
در واقع این یک سرماخوردگی جدید است 

گاهی از برخی افراد می شنویم که می گویند بارها و 
بارها به یک نوع ویروس آلوده شده اند. باید بگوییم که این 
امر امکانپذیر نیست، زیرا زمانی که شما به یک نوع خاص 
از ویروس سرماخوردگی و یا آنفلوآنزا مبتلا می شوید، 
بدن تان علیه آن آنتی بادی تولید می کند و امکان ندارد 
مجددا به همان نوع ویروس مبتلا شوید. ولی ممکن است 

به نوع دیگری از این ویروس مبتلا گردید. 
در فصل زمستان انواع مختلفی از ویروس ها در محیط 
پراکنده شوند و ممکن است شما به چند نوع آن دچار 
های  ویروس  معرض  در  بیشتر  چه  هر  البته  شوید. 

گوناگون قرار بگیرید، ایمنی بدنتان قوی تر خواهد شد.

بروکلی و امگا 3 ها برای مقابله با آلودگی هوا
بدون شک نوشیدن میزان زیادی شیر و به طور کلی مایعات زیاد، آب لیموترش و 
غیره برای دفع این سموم کارساز است. اما محققان معتقدند که مصرف بروکلی و امگا 
3 ها نیز قدرت بدن را در برابر آلودگی هوا بالا می برند. در این مطلب به بررسی اثرات 

این مواد غذایی می پردازیم. لطفاً با ما همراه باشید.
اینکه هوا آلوده است و نفس ها به تنگ آمده حرف تازه ای نیست. مضرات این 
آلودگی بر سلامتی نیز حرف تازه ای نیست. اینکه محیط زیست دلسوزان اندکی دارد 
اما خیل عظیمی از مردم کمر به نابودی طبیعت و کره زمین بسته اند نیز تازگی ندارد 
و اینکه هیچ کس حاضر نیست دل از اتومبیل شخصی اش بکند و ماشین کمتری به 
جان خیابان های این شهر بیندازد هم حرف تازه ای نیست. اکنون که سر به آسمان 
بلند کرده ایم و چشم به خوش قولی ابرها دوخته ایم تا کمی هوا را قابل تحمل کنند 
بد نیست در این اثنا با برخی مواد غذایی نیز کمی به فکر بیرون راندن این حجم از 
ترکیبات سمی از بدنتان باشید. بدون شک نوشیدن میزان زیادی شیر )البته اگر پالم 
نداشته باشد( و به طور کلی مایعات زیاد، آب لیموترش و غیره برای دفع این سموم 
کارساز است. اما محققان معتقدند که مصرف بروکلی و امگا 3 ها نیز قدرت بدن را 
در برابر آلودگی هوا بالا می برند. در این مطلب به بررسی اثرات این مواد غذایی می 

پردازیم. لطفاً با ما همراه باشید.
بروکلی ترکیبات مضر را از بدن دفع می کند

حتماً می دانید که چین یکی از آلوده ترین کشورها است. محققان آمریکایی یک 
گروه تحقیقاتی را برای بررسی تأثیر یک ماده غذایی برای کاهش اثرات آلودگی در این 
ناحیه آماده کردند. این ماده غذایی بروکلی و در واقع آب بروکلی بود. این ماده غذایی 
می تواند ترکیبات سرطان زا و تحریک کننده ای که در بدن تجمع کرده است را 
دفع کند. محققان دانشکده بهداشت بلومبرگ جان هاپکینز در ایالات متحده آمریکا، 
به این نتیجه رسیدند که مصرف آب بروکلی باعث دفع سریع ترکیبات سرطان زایی 
 Cancer Prevention تجمع یافته در بدن می شود. نتایج این پژوهش که در مجله
Research به چاپ رسیده است تشویقی است برای مصرف بیشتر بروکلی تا هرچه 

بیشتر از خواص بی نظیر این سبزی مفید بهره مند شوید.
با بروکلی 61 درصد دفع بیشتر سموم ناشی از آلودگی هوا اتفاق می افتد

متأسفانه هم اکنون هوای اکثر کشورها و شهرها آلوده است و این مسئله مشکلی 
برای سلامت عمومی است. به همین دلیل محققان و دانشمندان به دنبال روش هایی 
کم هزینه برای کاهش اثرات منفی آن و مراقبت از سلامتی افراد هستند. در این راستا 
محققان آمریکایی به استراتژی تغذیه به عنوان بخشی از برنامه مراقبتی کلی از افراد 
توجه ویژه ای نشان داده اند. آن ها 291 داوطلب چینی را به مدت 12 هفته تحت 
نظر گرفته و به آن ها نوشیدنی بروکلی دادند. این داوطلب ها همگی کشاورزان و 
ساکن 50 کیلومتری شانگهای بودند که یکی از صنعتی ترین و آلوده ترین مناطق 
چین محسوب می شود. گروه کنترل آب تصفیه شده و همچنین آب آناناس و آب 
لیموترش مصرف کردند. دیگر داوطلب ها نیز علاوه بر موارد اشاره شده پودری حل 

شده در آب که از جوانه بروکلی گرفته شده بود نیز مصرف کردند.
بروکلی سرشار از گلوکورافانین و سولفورافان است. محققان مشاهده کردند مصرف 
نصف لیوان آب بروکلی باعث شد که این داوطلب ها به میزان بیشتری بنزن و 
آکرولئین دفع کنند. باید بدانید که بنزن سرطان زاست و آکرولئین نیز باعث تحریک 
ریه ها می شود. بررسی ها نشان داد که داوطلب هایی که نوشیدنی بروکلی دریافت 
کردند 61 درصد بیشتر از گروه کنترل، بنزن دفع کردند و میزان آکرولئین دفع شده 
نیز 23 درصد تخمی زده شد. محققان اعلام کردند که تأثیر آب بروکلی از همان روز 

اول شروع مصرف دیده می شود.
تأثیر بروکلی در طولانی مدت

بروکلی یکی از اعضای سودمند خانواده کلم ها است که شامل انواع کلم های دیگر 
مانند گل کلم، کلم برگ و غیره نیز می شوند. این کلم ها خطر بروز بیماری هایی 

مانند سرطان را کاهش می دهند. 
بروکلی یکی از منابع گلوکورافانین است. این ترکیب زمانی که بروکلی جویده می 
شود و یا به صورت آب آن مصرف می شود سولفورافان تولید می کند. سولفورافان 
ها نیز باعث تحریک تولید آنزیم هایی می شوند که برخی ترکیبات سمی و سرطان 
زا را از بدن دفع می کنند. این بررسی نشان داد که مصرف بروکلی یک روش کم 
هزینه؛ ساده و سالم برای کاهش خطر بروز بیماری های جدی ناشی از آلودگی هوا در 
طولانی مدت می شود. حال اگر نمی توانید تلاشی برای کاهش آلودگی هوا و حمایت 
از محیط زیست بکنید حداقل مصرف بروکلی تان را بالا ببرید تا بدنتان تا حدودی 

کمتر از آسیب های جدی ترکیبات شیمیایی ناشی از آلودگی هوا رنج ببرد.
امگا ۳ ها: سلاحی دیگر در برابر آلودگی هوا

مصرف اسیدهای چرب امگا 3 برای مقابله با اثرات منفی آلودگی هوا در بدن موثر 
 Environmental health perspectives است. نتایج یک بررسی آمریکایی که در مجله
به چاپ رسیده است نشان می دهد که امگا 3 های موجود در برخی ماهی ها از بدن 
در برابر رادیکال های آزاد ناشی از ذرات معلق در هوای آلوده محافظت می کنند. این 

ذرات بخصوص به قلب و رگ های خونی آسیب زیادی وارد می کنند.
محققان روی 52 داوطلب ساکن خانه سالمندان نیز بررسی هایی آغاز کردند. این 
افراد به این دلیل انتخاب شدند که در منطقه ای با میزان آلودگی زیاد ساکن بودند. 

در ماه های اول دانشمندان میزان فعالیت آنزیم های آنتی اکسیدانی شرکت کننده ها 
را بررسی کردند. وظیفه این آنزیم ها مقابله با ذرات ریز موجود در هوا است. سپس 
داوطلب ها به دو گروه تقسیم شدند. به رژیم غذایی روزمره گروهی از شرکت کننده ها 
روغن سویا و به گروهی دیگر روغن ماهی اضافه شد. روغن ماهی حاوی امگا 3 است. 
بعد از 4 ماه بررسی مشخص شد که فعالیت آنزیم های آنتی اکسیدانی گروهی که 

مکمل روغن ماهی دریافت کرده بودند به میزان 49 درصد افزایش یافته است.
فعالیت آنزیمی گروهی که روغن سویا دریافت کرده بودند نیز 23 درصد افزایش 
داشت. اسیدهای چرب امگا 3 در ماهی هایی مانند ماهی آزاد، ماهی ساردین و ماهی 

خال مخالی وجود دارد.
حرف آخر

توصیه آخر اینکه علاوه بر مصرف زیاد میوه ها و سبزیجات از هر نوع و مصرف 
مایعات فراوان و شیر و غیره سعی کنید مصرف بروکلی و ماهی را نیز در برنامه روزانه 
تان افزایش دهید. در روزهای بسیار آلوده از انجام فعالیت و تحرکی بدنی شدید 

بپرهیزید. حتماً از ماسک استفاده کنید و اگر لازم نیست از منزل خارج نشوید.

 یک تخصص تغذیه:

 کمبود ویتامین D را جدی بگیرید
متخصص تغذیه با اشاره به  اینکه بر اساس بررسی های انجام شده، به طور تقریبی 
همه گروه های سنی در کشور از کمبود ویتامین D رنج می برند، گفت: شیر مادر 

جوابگوی نیاز کودک از ویتامین D نیست. 
گلبن سهراب با بیان اینکه ویتامین ها به عنوان مهم ترین ریز مغذی در وعده های 
غذایی باید گنجانده شود، گفت: طبق بررسی های انجام شده، کمبود ویتامین D به 

طور تقریبی در تمام استان ها و همه گروه های سنی گزارش شده است.
متخصص تغذیه گفت: البته دلیل این امر باید بررسی شود. تابش آفتاب نقش موثری 
در دریافت ویتامین D دارد؛ این در حالی است که آلودگی هوا و عوامل ژنتیکی در 

کاهش این ویتامین در بدن موثر هستند.
وی در شبکه رادیویی سلامت اذعان داشت: در بسیاری از کشورها، غنی کردن 
لبنیات با ویتامین D در دستور کار قرار گرفته که این مهم در ایران در دست بررسی 
است. البته شماری از شرکت های فعال در صنایع غذایی این کار را عملی کرده اند، 

اما هنوز گسترده نشده است.
سهراب متذکر شد: ویتامین D جزء ویتامین های محلول در چربی است و تجمع 

آن در بدن می تواند خواص مسمومیت زایی ایجاد نماید.
متخصص تغذیه در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: همواره بر این 
موضوع تاکید می شود که شیر مادر منبع غنی از تمام ویتامین ها و موادی است 
که برای رشد کودک نیاز است. در تهیه شیرهای خشک سعی شده از فرمولاسیونی 

استفاده شود که به لحاظ وجود ویتامین ها به خصوص مشابه شیر مادر باشد.
وی ادامه داد: شیر مادر تنها در مورد ویتامین D نمی تواند نیاز نوزاد را رفع نماید. 
قبلا تجویز قطره AD از 15 روز پس از تولد انجام می شد که در حال حاضر به دلیل 
کمبود این ویتامین در کشور، مصرف آن از 5-3 روز بعد از تولد آغاز می شود و تا پایان 

یک سالگی باید ادامه یابد.
سهراب با اشاره به این که نحوه دریافت ویتامین D بعد از یک سالکی نیز باید طبق 
 K دستور پزشک انجام شود، یادآور شد: نوزادان در بدو تولد معمولا کمبود ویتامین

دارند؛ چرا که این ویتامین به قدر کافی در شیر مادر وجود ندارد.
وی گفت: البته ویتامین K به طور طبیعی در روده انسان سنتز می شود. به بیان 
دیگر، باکتری هایی که در روده وجود دارند، می توانند بخشی از ویتامین K مورد نیاز 
را سنتز کنند. با توجه به این که محیط روده کودک استریل است، این باکتری ها 
در بدن وی وجود ندارد و به همین دلیل، دوز تزریقی ویتامین مذکور برای نوزادان 

تجویز می شود.
سهراب با تاکید بر این که تزریق ویتامین K برای نوزادان جزء پروتکل درمانی است، 

متذکر شد: در غیر این صورت امکان دارد نوزاد دچار خونریزی شود.
متخصص تغذیه در پایان با تاکید بر این که لازم است در چکاپ های سالیان یا دوره 
ای سطح ویتامین D سرم خون اندازه گیری شود، متذکر شد: کمبود ویتامین D مانع 
از جذب کلسیم شده و از یاد نبریم که رشد کودکان وابسته به دریافت کلسیم است.



اجتماعی 6

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم:

 مخالف کاهش عرض بلوار پیامبر اعظم)ص( هستیم
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم مطرح کرد اعتراض مدیران استان قم به 
مصوبه شورای شهرسازی در خصوص بلوار پیامبر اعظم)ص( رئیس سازمان برنامه و 
بودجه استان قم گفت: مدیران استان به مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری در 

خصوص کاهش عرض بلوار پیامبر اعظم)ص( اعتراض کردند. 
سید حسن رضوی ، با اشاره به روند اتمام طرح های نیمه اتمام در استان اظهار کرد: 
در استان قم بحث اتمام طرح های عمرانی را در دستور کار داریم، در حوزه عمران 
شهری تمام طرح هایی که مشکل داشتند، مشکلاتشان یکی پس از دیگری در حال 

حل شدن است.
وی ادامه داد: تا پایان سال بسیاری از پل هایی که در شهر قم در حال احداث است، 
به مرحله بهره برداری می رسد، بیشترین اعتبارات در استان قم به پروژه های عمرانی 
با پیشرفت بالای 70 درصد اختصاص یافته است و مردم در استان شاهد افتتاح 

پروژه های عمرانی یکی پس از دیگری هستند.
5۰ پروژه دولتی به بخش خصوصی واگذارمی شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: 50 پروژه دولتی در استان شناسایی 
شده است تا این پروژه ها به بخش خصوصی واگذار شود، بیشتر این پروژه ها در 
بخش های ورزشی، علوم پزشکی و آب و فاضلاب است، اکنون واگذاری این پروژه ها 

به بخش خصوصی رویه خود را طی می کند.
رضوی با اشاره به واگذاری پروژه های دولتی استان قم به بخش خصوصی اظهار 
کرد: در بخش آب و فاضلاب استان یک پروژه دولتی به بخش خصوصی واگذار شد، 
در بخش منابع طبیعی قم هم بحث واگذاری طرح ها به بخش خصوصی در حال 

پیگیری است.
وی ادامه داد: تا پایان سال باید تعداد زیادی از 50 پروژه دولتی شناسایی شده در 
استان قم به بخش خصوصی واگذار شود، این نیاز به همت مدیران استان دارد و 

مشکلات در راه واگذاری این پروژه ها در استان قم پیگیری می شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم افزود: مدیران استان به مصوبه شورای عالی 
شهرسازی و معماری در خصوص کاهش عرض بلوار پیامبر اعظم)ص( اعتراض کردند 
و استاندار و معاون عمرانی او پیگیر این مساله هستند، به احتمال زیاد تغییراتی در 

این مصوبه ایجاد خواهد شد.
رضوی با اشاره به طرح حمایت از مخترعین در استان قم اظهار کرد: معاونت علمی 
ریاست جمهوری و بنیاد نخبگان و پارک علم و فناوری استان برنامه هایی را برای 
حمایت از مخترعین در استان قم دارند، دولت تدبیر و امید بیش از دولت های قبلی 

به این بخش توجه داشته است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

سرما به 2750 هکتار ازباغ های انار قم  
خسارت وارد کرد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به سرمای ناگهانی در قم گفت: 
سرما به 2 هزار و 750 هکتار باغ انار و محصولات دیگر همچون زیتون، کلزا، انجیر و 

سبزیجات خسارت وارد کرد. 
محمدرضا طلایی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: بخش کشاورزی همیشه وابسته 
به اقلیم بوده و عواملی چون سرمازدگی، تگرگ، باد زدگی و گرمای شدید همیشه 
در این بخش خساراتی را به بار آورده است که این طبیعی است و قابل پیش بینی 

هم نیست. 
وی گفت: کشاورزان قمی طبق روال هر سال کشت خود را انجام دادند که ناگهان 
از دوم آذرماه با سرمای ناگهانی هوا مواجه شدند و این سرما به بسیاری از محصولات 

از جمله مزارع جو و کلزا خسارت زد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: با این سرمای ناگهانی، نزدیک به 2 هزار و 
750 هکتار از باغات انار دچار سرمازدگی شدند که باید از کف بریده شوند و همچنین 

حدود 750 هکتار باغات زیتون و باغ انجیر دچار سرمازدگی شد.
وی با بیان اینکه حدود 3 هزار هکتار کشت کلزا در استان وجود داشت و کمتر از 
10 درصد آن خسارت 100 درصدی دیدند، ادامه داد: با توجه به هزینه بالایی که 
کشت سبزیجات دارند متأسفانه خسارات سنگینی به مزارع کشت سبزی در استان 

وارد شد و نزدیک به 500 هکتار آن بر اثر سرما از بین رفت. 
طلایی با اشاره به اینکه تداوم سرما خسارت سنگینی به بخش کشاورزی قم وارد 
کرد، تصریح کرد: در بخش کشت کلزا در استان با توجه به وعده هایی که وزارت 
مربوطه به کشاورزان داده بود بخش عمومی آن انجام گرفت و تا سقف 600 هزار 
تومان خسارت را بیمه پرداخت کرد در حالی که میزان خسارت وارده به برخی 
از کشاورزان در این محصول بیشتر از این میزان است که باید برای آن تدابیری 

اندیشیده شود. 
وی با بیان اینکه الگوی کشت، شرایط اقتصادی کشاورز است، افزود: معتقدیم 
کشاورزان بهتر از هر کسی می دانند که چه بکارند و ما تنها بستر را برایشان فراهم 

می کنیم و بیمه های ما باید قوی تر عمل کنند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با این توضیح که تسهیلات وام کشت به همه 
محصولات تعلق می گیرد و بانک کشاوری هم تعهد داده وام سرمایه درگردش کشت 
را بپردازد اما با این حال یکی از مشکلات ما در بخش کشاورزی تسهیلات گذشته و 

بدهی های برخی کشاورزان است.
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هرچند سپردن کودک به مهدهای کودک بار بزرگی را از دوش 
مادران یا گاه پدران برمی دارد اما همزمان در کنار این راحتی و 
فایده بزرگ ، نگرانی هایی را به همراه دارد که البته چیز عجیبی 

هم نیست. 
تغییر نقش های سنتی زنانه و اشتغال آنان در کنار مردان موجب 
شده تا کودکان اینگونه خانواده ها ناگزیر باشند دست کم ساعاتی 
از روز را نزد بزرگسالانی غیر از والدین خود و به ویژه در مهدهای 

کودک سپری کنند. 
نخستین مهدکودک در قرن نوزدهم در آلمان با نام باغ کودکان 
kindergarten برای بچه های سه تا هفت سال آغاز به کار کرد 
و از آن زمان در همه جای دنیا به سرعت توسعه یافت و حالا 
هم در ایران بیشتر از 17 هزار کودک در شهرها و حتی روستاها 
و مناطق محروم فعالیت دارد. رفتن به مهدهای کودک در اغلب 
کشورهای توسعه یافته به عنوان یکی از ارکان آموزشی و رشد 
و تکامل کودکان به شمار می رود و حتی مادران غیرشاغل نیز 
از مزایای مهدهای کودک بهره مند می شوند اما طبق آمارها در 
ایران، فقط 10 درصد کودکان وارد مهدهای کودک می شوند. این 
درحالی است که مطالعات زیادی نشان داده که مهدهای کودک 
نقش موثری در سازگاری کودک در ورود به مدرسه ابتدایی دارد 
و به کودکان مهارت های لازم را یاد می دهد. بسیاری از آموزه 
ها و مهارت های رفتاری ، اجتماعی، تطابقی و روحی و روانی و 
استانداردهای رشد و تکامل همه جانبه کودکان در مهدهای کودک 
به بچه ها آموزش داده می شود. بازی ، آواز خواندن، موسیقی ، 
نقاشی و یادگیری تعامل اجتماعی بخشی از فعالیت های مهدها 
کودک به شمار می روند که البته در مهدهای کودک ایران به 

آموزش قرآن و احادیث نیز توجه خاصی می شود. 
اما نکته اینجاست که مهدکودک فقط به یک ساختمان رنگی 
دارای نقاشی های برگرفته از شخصیت های کارتونی و تعدادی 
وسایل بازی –مانند آنچه در برخی 'سراهای بازی' مشاهده شد- 
اطلاق نمی شود. فضای مهدکودک باید با شرایط جسمی و روحی 
کودک همخوانی داشته و حتی مربیان آن نیز کارشناس و آموزش 
دیده باشند و از سوی نهاد ذیربط یعنی بهزیستی تائید صلاحیت 

شده باشند. 
کودک باید در مهدکودک ، احساس امنیت، آرامش، شادی و رفاه 

و از آن مهم تر احساس رشد و پیشرفت داشته باشد. 
فرستادن فرزند به مهدکودک، نوعی تغییر بزرگ در خانواده 
محسوب می شود و مزایای زیادی برای کودک و در عین حال 
نگرانی هایی برای والدین دارد که شهریه و هزینه های جانبی از 

مهم ترین نگرانی والدین به شمار می رود. 
همچنین یکی از این نگرانی های دیگر این است که بسیاری از 
مهدهای کودک پس از اینکه کودک در آنجا ثبت نام شد ، دیگر 
اجازه ورود والدین را به فضای مهدکودک نمی دهند تا از نزدیک 

نظاره گر روند آموزش ها و حتی تغذیه کودکان خود باشند. 
سحر حسینی، یکی از والدین در این باره به خبرنگار ایرنا می 
گوید: وقتی کودک خود را به مهدکودک تحویل می دهم گویا او 

را وارد دنیای دیگری می کنم که خودم اجازه ورود به آنجا را ندارم. 
وی می افزاید: نگرانی های دیگری دارم؛ مثلا اینکه آیا مربی غذای 
کودک را سر وقت می دهد یا آیا به زمان خواب او توجه می کند. 

شهریه ، مهم ترین دغدغه والدین 
دراین بین گویا شهریه و هزینه های جانبی به مهم ترین دغدغه 
والدین تبدیل شده است، فاطمه رضایی، مادر دیگری است که به 
خبرنگار ایرنا می گوید: مهدکودک فرزندم در کنار شهریه، هزینه 
های جانبی زیادی می گرفت یا از والدین وسایلی مانند مدادرنگی 
می خواست اما بعد از مدتی که خواستم مهدکودک فرزندم را تغییر 
دهم فقط چند عدد مداد مستعمل بسیار کوچک تحویل من دادند 
، مگر یک کودک 3 ساله طی این مدت چقدر نقاشی می کشد 
که مداد تا این حد مستعمل شود یا اینکه چرا از وسایل کودکان 
خوب مراقبت نمی کنند که بطورمثال اثری از جعبه مدادرنگی و 
تعدادی از مدادها نباشد. وی می افزاید: همچنین در مهدکودک 
جدید نیز در کنار شهریه ، پول غذا طلب می کنند و می گویند 
اجباری نیست اما مگر می توان تصور کرد که کودکان دیگر یک 
غذای واحد بخورند و اگر فرزند من آن غذا را خواست ، نتواند بخورد. 
وی ادامه می دهد: از سوی دیگر درباره تغذیه کودکم نگران هستم 
؛ کودک من معمولا از خوردن غذا امتناع می کند و اگر مربی او با 
روش های کودکیاری آشنا نباشد نمی تواند به او غذا بدهد؛ از سوی 
دیگر چون کودک پر سر و صدایی دارم می ترسم که او را خارج از 
زمان مقرر و به مدت طولانی بخوابانند. محمد صادقی نیز پدر یک 
کودک پنج ساله است که به مهدکودکی در تهران می رود. او با 
گلایه می گوید : ماهانه 150 هزار تومان بابت شهریه مهدکودک 
می دهم که در نگاه نخست رقم مناسبی به نظر می رسد اما در کنار 
آن ماهانه 90 هزار تومان بابت ناهار و 30 هزار تومان بابت صبحانه 

پرداخت می کنم. 

وی ادامه می دهد: هزینه های گرفتن وسایل کاردستی، سرویس 
حمل و نقل، لباس متحدالشکل و برگزاری تولد و امور دیگر هم به 

آن اضافه می شود. 
شهریه مهدها برحسب امکانات تعیین می شود 

معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی می گوید: تعیین شهریه 
مهدهای کودک، فرآیندی دارد و اینگونه است که در خود استان 
ها، کارشناسان بهزیستی در کنار کانون مهدهای کودک - که 
نمایندگان مهدهای کودک در استان های هستند - و همچنین 
نماینده وزارت سازمان صنعت معدن تجارت ، قیمت تمام شده 
مهدهای کودک را محاسبه می کنند. حبیب الله مسعودی فرید 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا می افزاید: شهریه مهدهای کودک با 
توجه به هزینه اجاره و هزینه های بیمه و مربی و حتی دوربین های 
مداربسته –درمناطق برخوردار- محاسبه می شود. وی خاطرنشان 
می کند:این هزینه به تفکیک شهرهای مرکز استان تهران و 
شهرهای غیرمرکز استان تهران حتی در کلانشهرها با یکدیگر 

متفاوت است. 
هرکدام از مناطق تهران نرخ خودشان را دارند

 معاون اجتماعی بهزیستی می گوید: برای تعیین نرخ شهریه 
مهدهای کودک ، شهر تهران به سه منطقه تقسیم شده است. 
مناطق 1 و 2 و 3 در یک گروه ، مناطق مرکزی - که وضعیت 
اقتصادی متوسط دارند- در یک گروه و مناطق 17 و 18 و 19 و 
20 نیز در یک گروه قرار قرار دارند ، هرکدام نرخ خودشان را دارند 
. مسعودی فرید تاکید می کند: این محاسبه هزینه ها در ستاد نیز 

مورد بررسی قرار می گیرد. 
شهریه های استان ها را زیاد نمی کنیم 

معاون امور اجتماعی بهزیستی می گوید: ممکن است نرخ شهریه 
مهدکودک استان ها را کم کنیم اما زیاد نمی کنیم. 

تعیین شهریه  بهزیستی در  فرید معتقد است که  مسعودی 
مهدهای استانی بیشتر به مثابه ترمز افزایش هزینه ها عمل می کند. 

شهریه بابت چه چیزهایی پرداخت می شود؟ 
معاون امور اجتماعی بهزیستی می گوید: در نرخ های شهریه 
مهدهای کودک ، همه چیز تعریف شده است بطورمثال تعریف 
شده که مهدهای کودک براساس ستاره چقدر می توانند بگیرند 
هزینه غذا معلوم است؛ اینکه چند کلاس فوق العاده می توانند 
تشکیل دهند نیز معلوم است. مسعودی فرید می افزاید: اگر کاری 
در مهدکودک می خواهند انجام دهند اجباری باشد یا داوطلبانه 
نیز تعریف شده است ، مواردی مانند عکس و برگزاری جشن تولد 

داوطلبانه است. این مساله در مدارس غیرانتفاعی نیز وجود دارد. 
چگونگی محاسبه شهریه غذا 

معاون اجتماعی بهزیستی می گوید: هزینه غذا را نیز از شهریه 
جدا کردیم و داوطلبانه است اما گاهی والدینی که نمی خواهند از 
ناهار مهدها استفاده کنند به علل مختلف مانند ترافیک دیرتر برای 
بردن کودکان می آیند و نمی توان به کودکان غذا نداد و باید این 
هزینه ها نیز محاسبه شود. مسعودی فرید می افزاید: از سوی دیگر 
هزینه ناهار کودکان چندان زیاد نیست چون به هرحال کودک ، 
غذای کامل نمی خورد و غذایش نسبت به بزرگسالان کم است . 
وی یادآور می شود: اما مهدهای کودک هزینه های بیشتری دارند 
مثلا بسیاری از اماکن عمومی ، کف سرامیک یا سنگ دارند اما 
مهدهای کودک باید کف پوش داشته باشند که کودک روی آن 
زمین نخورد؛ یا تعداد مربیانی که در مهدها هستند ، در مدرسه یک 
کلاس 30 نفر یک معلم دارد اما در مهدکودک باید تعداد مربیان 
زیاد باشد و بچه ها خیلی تمرکز ندارند و هر لحظه نیاز به نظارت 

بیشتری دارند . 
نظارت بر مهدهای کودک 

معاون امور اجتماعی بهزیستی می گوید: بر شهریه مهدهای 
کودک از سوی کارشناسان این سازمان نظارت می شود . 

مسعودی فرید می افزاید: این نظارت ها به ویژه در سه ماه اول 
پاییز که کار مهدهای کودک بیشتر می شود، افزایش می یابد و 

بخشنامه آن را اخیرا به استان ها دادیم. 
مربیان مهدها گزینش می شوند 

معاون امور اجتماعی بهزیستی می گوید: در منابع انسانی خود 
خیلی محتاط هستیم. به گفته مسعودی فرید، دو تا سه سال است 
که مربیانی که می آیند باید گزینش شوند و برای رفع کامل نگرانی 
ها دوربین های مداربسته باید در مهدهای کودک توسعه یابند. نباید 
فراموش کرد که مهدهای کودک در کنار تمام نگرانی و مشکلات 
، مزایای خاص خود را نیز دارند بطورمثال کودکان در این مکان 
مهارت های عاطفی برای درک احساسات همسالان و مربی را می 
آموزند و قرار گرفتن در کنار همسالان به آنان در بکارگیری بیشتر 
زبان و خواندن داستان و شمارش اشیاء کمک می کند. فعالیت های 
گروهی ، تقویت مهارت گفتاری و ساختن کاردستی در کنار دیگر 
کودکان از دیگر برنامه هایی است که در مهدهای کودک به رشد 

همه جانبه او کمک خواهد کرد. 

دوران مجردی تمام شده است، الان دقیقا شما یک فرد متاهل شده اید، با یکسری 
وظایف. دقیقا از زمانی که پای قرارداد زندگی مشترک را امضا کردید همه موارد دوران 
مجردی را خط زدید. رفیق بازی دقیقا یکی از همین کارهاست. گاهی زوجین با پافشاری 
روی این موضوع پای شان به دادگاه کشیده می شود. نمی گوییم بعد از ازدواج دوستی 
ها را باید کنار گذاشت بلکه عدم مدیریت این روابط سبب می شود تا عدم الویت گذاری 
بین زندگی مشترک و دوستان، آسیب های جدی به زندگی وارد کند. حال ببنیم اثرات 
سوء رفیق بازی بر زندگی مشترک چیست؟داشتن دوست از دیدگاه اسلام امری پسندیده 
و مورد تاکید است و در نحوه برخورد با دوست نیز روایات زیادی وارد شده ، اما آنچه که 
بیشتر از همه در این مورد جلب توجه می کند، اعتدال در دوستی است. خیلی ها قبل از 
ازدواج نگران روابط دوستانه شان هستند و فکر می کنند این روابط را با ازدواج و بچه دار 
شدن از دست می دهند. حقیقت این است که این روابط بعد از ازدواج از دست نمی روند 
بلکه تغییر می کنند و این تغییر نتیجه ترکیبی از عواملی مثل کم شدن وقت آزاد و تغییر 

اولویت های زندگی برای زوج هاست.
چقدر برای کی وقت بگذاریم؟

نگهداری از رابطه دوستانه خوب، نیاز به صرف وقت و انرژی و تلاش دارد. همان طور 
که در رابطه زناشویی پیشرفت می کنید، باید یاد بگیرید زمان و انرژی لازم را بین رابطه 
با دوستان و رابطه با همسرتان تنظیم کنید، بنابراین طبیعی است که وقت کمتری برای 
گذراندن با دوستان تان داشته باشید. این یک اصل است و وقتی آن را بپذیرید، راحت تر 
می توانید مسائل بعدی را مدیریت کنید. بعضی از دوستان درک می کنند که باید به شکل 

تازه ای برای وقت گذراندن با شما برنامه ریزی کنند. اما بعضی دیگر توانایی این درک را 
ندارند. این مشکل به خصوص در رابطه با دوستان مجرد پررنگ تر می شود. آنها درک 

درستی از موقعیت فعلی شما ندارند و ممکن است از شما دلخور شوند.
دوست همسرتان باشید

با همسرتان صحبت کنید، ذکاوت بیشتری به خرج دهید و لذت هایی را که با دوستانش 
تجربه می کند شناسایی کنید. چه بسا شما بتوانید آن شرایط را فراهم کنید. آنچه تفریح 
را لذت بخش می کند، احساس رهایی از مشکلات روزمره و افکار نگران کننده است. در 
صورتی که تفریح شما و همسرتان این گونه نیست، هوشیار باشید. زندگی پیش از ازدواج 
همسرتان را، بررسی کنید اگر او پیش از این نیز ارتباط زیادی با دوستان خود داشته است؛ 
بنابراین همسرتان باید مهارت های زندگی مشترک را دوباره آموزش ببیند و از مهارت 

ارتباط با دوستان و مدیریت آن آگاهی یابد.
رفت و آمدخانوادگی با دوستان

زنان آمادگی بیشتری دارند که خود را در رابطه با همسر و بچه ها غرق کنند و تمام وقت 
شان را به این روابط اختصاص دهند. در مقابل مرد ها بعد از ازدواج دوستانشان را کنار نمی 
گذارند. زن ها به دلیل روحیه خود از مرد ها انتظار دارند مثل آن ها رفتار کنند اما این 
درست نیست.بهتر است هر دو نفر درکنار اینکه با دوستانشان ارتباط دارند، همسرشان را 
هم به داشتن این روابط تشویق کنند. اگر همسر شما دوست های زیادی ندارد، می توانید 
به او برای گسترش روابطش کمک کنید. او را تشویق کنید دوستانش را به شما نشان دهد 

و هر از گاهی در مهمانی ها با حضور آن ها شرکت کنید.

آسیب رفیق بازی والدین بر فرزندان
والدین باید بدانند که بزرگ ترین آسیبی که در سایه رفیق بازی آنان به فرزندانشان وارد 
می شود، این است که ممکن است آنان گرفتار برخی اختلال های شخصیتی شوند. شاید 
یک بچه به دلیل رفتارهای اشتباه والدینش پرخاشگر یا دروغگو شود ولی این مشکلات 
راه حل هایی دارد و برطرف می شود اما اگر بچه ای در خانواده ای در اثر غفلت والدین 
از نظر هوشی یا روانی رشد نکند، این مشکل تا پایان عمر گریبان او را خواهد گرفت و به 

راحتی برطرف نمی شود.
تلنگر آخر:

   کسی نمی گوید دوستی هایتان پس از ازدواج، کاملا قطع شود. بهترین راه حل این 
است که قبل از ازدواج در جلسات آشنایی در این باره صحبت کنید و حد و حدود این 
روابط را برای هم مشخص کنید. تنها لازم است در این مورد به یک توافق مطلوب برسید.

 با توجه به اینکه شیوع مشکل های رفیق بازی در مردان بیشتر از زنان است و شما 
خانم محترم خانه می توانید با دلچسب کردن محیط خانه کم کم این خواسته شوهرتان 
را کمرنگ کنید و او به دامان خانواده پیوند بخورد.یادتان باشد، هیچگاه رفیق جای خانواده 
شما را نمی گیرد و نمی تواند نیازهای روانی شما را همیشه برطرف کند. التیام رفیق بر 
حالات روحی شما گذاراست. بد ترین پیامد داشتن رابطه بیش از اندازه با دوستان فاصله 

افتاده بین شما و همسرتان است. و این اسباب طلاق عاطفی را فراهم می کند.
زندگی بسیاری از این موضوع لطمه خورده اند، تا دیر نشده از یک مشاور و روانپزشک 

کمک بگیرید.

راحتی و نگرانی های مادران شاغل از شهریه تا تغذیه مهدهای کودک 

چگونه رفیق بازی همسر را کنترل کنیم؟

رئیس پلیس اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان گیلان خبرداد

 کشف بیش از یک میلیارد ریال پارچه قاچاق 
در رشت 

رئیس پلیس اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان گیلان از کشف محموله پارچه 
قاچاق به ارزش یك میلیارد ریال در "رشت" خبر داد. 

سرهنگ علی یوسفیدر تشریح جزئیات این خبر، گفت: در پی کسب خبر مردمی 
مبنی بر فروش انواع مختلف پارچه های خارجی قاچاق در یکی از فروشگاه های بزرك 
شهر رشت، موضوع در دستور کار ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس قرار 
گرفت.  وی افزود: ماموران پس از بررسی صحت و سقم گزارش ها به همراه گشت 
ویژه مبارزه با قاچاق کالا و ارز اداره تعزیرات حکومتی از مغازه مذکور بازرسی کردند. 
وی با بیان اینکه در بازرسی از این محل چهار هزارو 850 متر انواع پارچه قاچاق 
کشف شد، بیان داشت: ارزش ریالی پارچه های مکشوفه برابر نظر کارشناسان یك 
میلیارد و 350 میلیون ریال برآورد شده است.  رئیس اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
استان با اشاره به اینکه یک متهم در این رابطه دستگیر و جهت سیر مراحل قانونی 
به اداره تعزیرات حکومتی معرفی شد، تصریح کرد:  پلیس آماده دریافت گزارش های 

مردمی برای برخورد با هرگونه قاچاق کالا و ارز است.

جانشین فرمانده انتظامی استان خوزستان خبرداد

کشف محموله میلیاردی برنج قاچاق در اهواز 
جانشین فرمانده انتظامی استان خوزستان  از کشف بیش از 22 تن برنج خارجی 

قاچاق به ارزش یک میلیارد و 150 میلیون ریال در شهرستان اهواز خبر داد. 
سرهنگ سید محمد صالحی در بیان جزئیات این خبر گفت: در راستای مبارزه 
قاطع با کالای قاچاق و ارز ماموران پلیس آگاهی استان از ورود یک دستگاه تریلر 
کشنده حامل برنج قاچاق به شهرستان اهواز مطلع و موضوع توقیف آن را در دستور 
کار خود قرار دادند.  وی افزود: ماموران پس از شناسایی خودروی تریلر حامل محموله 
برنج قاچاق در آزاد راه خلیج فارس آن را متوقف و در بازرسی از خودرو مقدار 22 تن 
و 500 کیلو گرم برنج خارجی قاچاق فاقد هرگونه مجوز گمرکی و قانونی را کشف 
کردند.  جانشین فرمانده انتظامی استان در ادامه بیان داشت: کارشناسان ارزش مالی 

کالای قاچاق کشف شده را یک میلیارد و 150 میلیون ریال اعلام کردند. 
این مقام انتظامی خاطرنشان کرد: در این راستا یک متهم دستگیر و پس از تشکیل 
پرونده جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد.  سرهنگ صالحی در 
خاتمه با بیان اینکه قاچاق کالا ، مغایر با سیاست های اقتصاد مقاومتی است و سلامت 
جامعه و اقتصاد را مورد هدف قرار می دهد تصریح کرد : مبارزه بی امان و خستگی 

ناپذیر پلیس با اخلالگران اقتصادی و قاچاقچیان کماکان ادامه دارد. 

فرمانده انتظامی شهرستان ازنا  :

دستگیری سارق 200 راس دام در ازنا 
فرمانده انتظامی شهرستان ازنا  از دستگیری یک سارق و کشف 200 راس دام به 

ارزش یک میلیارد ریال، خبر داد. 
سرهنگ روح الدین پاریاد گفت: در پی چندین فقره سرقت احشام در روستاهای 

اطراف، موضوع بصورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهی قرار گرفت. 
وی با بیان اینکه با انجام کارهای اطلاعاتی و پلیسی یک سارق حرفه ای شناسایی 
و در عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شد، افزود: وی در بازجویی صورت گرفته به سرقت 

200 راس دام با همدستی چهار مالخر اعتراف کرد. 

 رییس پلیس تهران بزرگ با اشاره به اقدامات و 
عملکرد پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات تهران 
به  سال 95  ابتدایی  ماه  هشت  مدت  طی  بزرگ، 
دستگیری هزار و 200 مجرم فضای مجازی در شهر 

تهران خبر داد. 
سردار حسین ساجدی نیا افزود: با توجه به بررسی 
های صورت گرفته در خصوص وقوع جرایم رایانه ای 
از جمله، برداشت های غیرمجاز اینترنتی از حساب 
افراد، کلاهبرداری، تخریب داده های شخصی، نقض 
حریم خصوصی شهروندان، مزاحمت های و اخاذی 
های اینترنتی، مشخص شد که این قبیل جرایم طی 
مدت معین، به نسبت سال قبل رشدی نداشته است.

وی با اشاره به کشف بیش از 77درصد از پرونده 
داشت:  اظهار  پایتخت  فتا  پلیس  در  متشکله  ای 
986متهم مرد و 298  متهم زن در رابطه با پرونده 
هائی که از سوی شکات در خصوص مسائل اقتصادی 
،اخلاقی و اجتماعی تشکیل شده در 8ماه نخست 
سال جاری از سوی ماموران پلیس فتا تهران بزرگ 

شناسایی و دستگیر شده اند.
رییس پلیس پایتخت، در خصوص جرایم ارتکابی 
این متهمان گفت:تحریف اطلاعات،انتشار صوت و 
فیلم های مستهجن، انتشار فیلم و تصاویر خصوصی 
افراد، نشر اکاذیب، تهدید و اخاذی و مزاحمت های 

اینترنتی، هک سیستم های رایانه ای، فروش کالاهای 
غیرمجاز، سایت های خلاف عفت عمومی و همسر 
یابی غیر مجاز، برداشت غیر قانونی از حساب مالی 
افراد، کلاهبرداری، فیشینگ و... از جمله جرایمی 
هستند که در این مدت پلیس فتای پایتخت با آن 

برخورد کرده است.
وی  افزود: طی 8 ماه نخست سالجاری 871 پرونده 
در خصوص جرایم اقتصادی که در فضای مجازی رخ 

داده تشکیل شده که با تلاش مهندسان پلیس فتا 
تهران بزرگ 746 پرونده کشف و 247 متهم مرد و 
75 متهم زن که از این طریق اقدام به برداشت غیر 
مجار اینترنتی از حساب کاربران می کردند دستگیر 
شدند. ساجدی نیا با اشاره به جرایمی که از طریق 
می  روی  مجازی  فضای  در  اجتماعی  های  شبکه 
دهدافزود: نرم افزارهایی همچون، تانگو، اینستاگرام، 
تلگرام و ... که کاربران اطلاعات شخصی و تصاویر 
خود را بر روی صفحه های آن قرار می دهد، فضایی 
را در اختیار هکرها و سارقان اینترنتی قرار می دهد 
تا با سوء استفاده از این اطلاعات به حریم خصوصی 
افراد نفوذ کرده و از این اطلاعات بهره برداری نادرست 
انجام دهند. وی با اشاره به تهدیدات و آسیب های 
موجود در فضای مجازی به خصوص برخی از شبکه 
های اجتماعی ادامه داد:فضای مجازی دنیایی بسیار 
گسترده و با پیچیدگی هایی بسیاری است که کاربران 
آموزش ندیده را به سهولت دچار گرفتاری و دردسر 
می کند و استفاده و بهره برداری از این مقوله مستلزم 
آموزش و فرهنگ سازی است چرا که تکنولوژی های 
نوین در عصر حاضر به دلیل جذابیت های خاص خود 
باعث جذب مخاطب بسیار شده و اگر کاربر هدف 
مشخصی نداشته باشد چه بسا که در دام انحراف و 

سوءاستفاده افراد فرصت طلب قرار گیرد.

فرمانده انتظامی خراسان رضوی از دستگیری سرشاخه های اصلی تهیه و توزیع 
مواد مخدر در عملیات پلیس این استان خبر داد و گفت: از این افراد بیش از 446 

کیلو گرم مواد افیونی کشف شد. 
سردار بهمن امیری مقدم افزود : پلیس در اجرای طرح مطالعاتی میدانی اقدام 
به شناسایی عاملان تهیه و توزیع مواد افیونی در شهرها و مناطق مختلف استان 
کرد و در مرحله نخست این عملیات 48 ساعته 79 متهم در پاتوق های مربوطه 
دستگیر شدند. وی با بیان اینکه حدود 150 کیلوگرم مواد مخدر اعم از تریاک، 
هروئین فشرده و شیشه از این افراد کشف شد، اظهار کرد: در مرحله نهایی این 
عملیات گسترده با پشتوانه مردمی و دستور مقام قضایی تعدادی دیگر از عاملان 
اصلی و سرشاخه های خرده فروشی مواد مخدر دستگیر و 296 کیلو و 500 گرم 

مواد افیونی کشف شد. 
وی با بیان اینکه از کل مواد کشف شده 442 کیلوگرم تریاک و بقیه مواد مخدر 
صنعتی و حشیش است، گفت: مراحل دیگری از طرح و تشدید مبارزه با عاملان 

تهیه و توزیع مواد مخدر در دستور کار قرار دارد. 
دستگیری دو قاچاقچی مسافرنما در فرودگاه مشهد 

هم چنین دو مسافر در فرودگاه شهید هاشمی نژاد مشهد به دلیل حمل و 
جاسازی مواد مخدر در چمدان دستگیر شدند. 

ماموران انتظامی در بازرسی از چمدان مرد جوانی یک کیلو و 500 گرم آلوی 

آغشته به شیره تریاک ، 660 گرم معجون بیرجندی و تعداد 60 عدد قرض 
ترامادول کشف کردند. ماموران این فرودگاه همچنین، به هنگام کنترل بار غیر 
همراه ارسالی به یکی از کشورهای همسایه به چمدان یک تبعه خارجی مشکوک 
شدند که در بازرسی از آن 480 گرم کراک و 190 گرم شیشه که به طرز ماهرانه ای 

در چمدان جاسازی شده بود کشف کردند. 

فرمانده انتظامی پایتخت خبر داد

دستگیری 1200 مجرم فضای مجازی 

فرمانده انتظامی خراسان رضوی  خبرداد

دستگیری دو قاچاقچی مسافرنما در فرودگاه مشهد 

الف ( کدام یک از موارد ذیل از اثرات و عوارض 
مصرف اکستازی میباشد ؟

تخریب سلولهای مغز و حملات قلبی .
از دست دادن آب بدن و بیهوشی. 

همه موارد فوق. 
ب ( بسیاری از مرگ و میرهای ناشی از مصرف 

قرص اکستازی به دلیل ... است.؟
گرفتگی و سفت شدن عضلات.

ب( نارسایی قلبی و عروقی.
تغییرات سریع و ناگهانی فشار خون.

جواب مسابقه را بصورت یک عدد دو رقمی به 
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به قید قرعه جوائزی اهدا  خواهد شد.
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توصیه انتظامی :
جوانانی که با والدین احساس نزدیکی می کنند کمتر از 

سایرین به مواد اعتیاد آور روی می آورند.

اداره آموزش و مشارکت عمومی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم






